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Tautas lietišķās mākslas studijas Varavīksne meistare Ineta Zalkovska rāda pašausto zvaigžņu segu.

Tradicionālajā akcijā Satiec savu 
meistaru Kuldīgas Tautas lietišķās 
mākslas studijas Varavīksne audējas 
mācīs aust zvaigžņu segas, juveliera 
Ulda Melberga darbnīcā varēs uzzi-
nāt par rotu darināšanas vēsturi un 
noskatīties sudraba kausēšanas de-
monstrējumus, Padurē audēju kopa 
Andava darinās rozītes segas, bet 
Saules ceplī (saimniecībā Medulāji) 
keramiķe Madara Atiķe stāstīs par 
keramikas pirmsākumiem un rādīs, 
kā top māla trauki.

Akcija notiek no piektdienas līdz 
svētdienai, bet Varavīksne Kuldīgas 
vecajā rātsnamā gaida tikai šodien, jo 
pārējās dienās meistari dosies skatīt, 
kas notiek citur.

Satiec savu meistaru norit jau 11. rei-
zi, un šogad 155 Latvijas vietās 306 
amatu meistari dalās zināšanās un 
prasmēs aušanā, adīšanā, tamborēšanā, 
izšūšanā, metālkalšanā, kokamatnie-
cībā, keramikā, latviskā dziedāšanā 
un dancošanā, mūzikas instrumentu 
spēlē u.c. Tādējādi mūsējie iesaistās 
2002. gadā Francijā dibinātajās Eiropas 
amatu prasmju dienās, vēstot plašākai 
sabiedrībai par nemateriālā kultūras 
mantojuma saglabāšanu un pārmanto-
šanu. Vienlaikus tā ir iespēja ikvienam 
ne tikai iegūt jaunas vai papildināt jau 
esošās zināšanas par amatniecību, bet 
arī interesanti pavadīt brīvo laiku. 

Varavīksne šādās meistaru dienās 
piedalījusies jau iepriekš, ikreiz rādot 
un mācot ko citu. Šoreiz tās ir savda-
bīgās zvaigžņu segas, kuru paraugs 
ņemts no sena, zaļa Skrundas deķa un 
kuru melnais raksts atgādina zvaigznes. 
Laika gaitā Kuldīgas audējas segās 

PIEKTDIENA, 2019. gada 5. aprīlis

PERSONĪBA 

2. lpp.

2 (32)/2019

5. lpp.

pielikums

Laikraksta

LEĢENDA

4. lpp.

KINO

Latvijas 
fenomens –                  
Mikrofona 
aptauja.

Studijas vadītāja 
Iveta Brence 
pastāstīja, ka 
zivju grafikas 
tapušas pērn 
palu šovam Lido 
zivis Kuldīgā. 
„Gājām uz 
mākslas skolu 
pie Inas Ozolas 
un mācījāmies 
veidot grafiskus 
atspiedumus 
kologrāfijas 
tehnikā. 
Līmējām 
cilnīšus no 
papīra, šņorītēm, 
lentītēm, 
kapeiciņām, 
taisījām reljefu 
ar līmi –                           
veidojām 
negatīvu, 
nokrāsojām ar 
grafikas krāsām 
un atspiedām uz 
papīra,” skaidro 
Iveta. 
„Izstāde jau 
paceļojusi. 
Mums šķita, ka 
darbi uztaisīti 
un noformēti 
skaisti, – lai 
redz arī citi! 
Kad katrs savējo 
paņem, grūtāk 
tos savākt 
izstādei.”

Artis Šimpermanis: 
„Nu jau būs sestais 
gads, kad Rumbas 
kvartetā spēlēju 
akordeonu un 
dziedu. Spēlēju arī 
citus instrumentus, 
to nekad nevar būt 
par daudz.”

No zivīm līdz putniem
Padures 

bibliotēkā 
šomēnes 

apskatāma 
Tautas 

tēlotāj-
mākslas 
studijas 

Kuldīgas 
palete 

grafikas 
izstāde 

Lido zivis, 
bet no 

šodienas 
Kuldīgas 

bibliotēkā – 
gleznu 

izstāde 
Katrs ar 
saviem 

putniem.

Inguna 
Spuleniece

Ainas 
Salmas 

arhīva foto

Kā top filma, 
kā top tērpi?
Nameja gredzena 
žemaišu meitenes 
tērps un rotas 
darinātas ar 
tikpat lielu 
rūpību kā pārējie. 
Diemžēl no 
uzfilmētā ainas ar 
aktrisi šajā tērpā 
izgrieztas.

Daiga Rozevska.

Šelomīte 
Jaunzeme.

Ligita 
Traščenko.

Pielikums 

Padurniekus satrauc sliktie ceļi un ātruma pārkāpēji.

„Ja man prasa, 
kam šobrīd 

lielāka vērtība – 
SPA procedūrai 
pie siltas jūras 
vai kā bērnībā 

tomātu šķēlei uz 
baltmaizes, tad 

es saku, ka tai 
sviestmaizei,” 

teic jubilāre Inga 
Trumsiņa.

 6. lpp.

Meklējiet 
iekšlapās!

Ejam pie amata meistariem!

ieaudušas visdažādākās krāsas. Kā stāsta 
meistare Ineta Zalkovska, senāk raupjajos 
deķos aukstajās dienās mājās ļaudis segušies 
paši vai, uz tirgu braucot, apseguši zirgus, 
klājuši arī uz gultām. Tagad tām ir vairāk 

dekoratīvs uzdevums. Šodien apmeklētāji 
var apskatīties, kā segu auž unikālajās 
Viļumsona stellēs, kurām ir ļoti sarežģīta 
uzbūve. „Gandrīz kā datoram,” piebilst 
I.Zalkovska. „Vajag arī fizisku spēku – var 

kārtīgi izdancoties, zvaigžņu segu aužot.”
Vairāk notikumu: www.satiecsavumeis-

taru.lv.
Dainas Tāfelbergas 

teksts un foto
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Kuldīgā, 
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LV-3301

Jolanta 
Hercenberga, 
63350565,
jolantah99@                 
gmail.com

kādus amatus protat, kādus vēlētos iemācīties?

aktuālais jautājuMs

Lāsma Reimane, Madaras Salas foto

Dace Pundiņa, grāmatvede:
– Man bijusi interese pamēģināt 
darboties ar mālu – izvirpot trauku. 
Kaut ko izšuvusi un adījusi esmu ti-
kai skolā, jo ikdienā tam nav laika. 
Mūsdienās amati tiek saglabāti –                                                                              
to redzu tirdziņos, cik daudz ir 
rokdarbu un pašu darinātu lietu.

Tālivaldis Miksons, kuldīdznieks:
– Par pasākumu Satiec savu meis-
taru esmu dzirdējis, bet apmeklējis 
neesmu. Man patīk koka darbi un ir 
vēlēšanās kaut ko uztaisīt. Kādreiz 
strādāju ēdināšanas uzņēmumā 
Lido, un tur patiešām bija labi 
meistari, kas amatu prata. Mūsdie-
nās ir tik daudz video, kuros var 

skatīties dažādas pamācības, bet meistari nerodas no 
skatīšanās – pašam jāmēģina darīt.

Edīte Puriņa, mājsaim-
niece:
– Pasākumu Satiec savu 
meistaru grasos apmeklēt. 
Man patīk izšūt, adīt, tam-
borēt. Esmu centusies uzadīt 
maučus – tas ir interesants 
process, bet nav vienkāršs. 

Vēl man patīk taisīt apsveikuma kartītes.
Dzintra Andersone, pašnodar-
binātā:
– Vēlētos apgūt šūšanas prasmi, 
jo veikalā ne vienmēr var atrast 
to, ko gribas. Mammai ir zem-
nieku saimniecība, un viņa taisa 
krējumu, sviestu, biezpienu, sieru. 
Esmu mēģinājusi, bet mani tas 
neaizrauj – varbūt kaut kad vēlāk.

Zane Sproģe, māmiņa:
– Manuprāt, amatnieku 
mums ir tik daudz, ka Her-
coga Jēkaba gadatirgū var 
iegādāties visu. Pašai nav 
bijusi vajadzība kādu amatu 
apgūt. Esmu kādreiz cepusi 
maizi. Mans vectēvs bija pro-
fesionāls alus brūvētājs, bet 

recepte bija noslēpums – nevienam neiedeva, 
paņēma līdzi mūžībā. 

Rolands Stucers, nodarbojas 
ar mūziku un mērniecību:
– Gribētu uztaisīt māla po-
dus. Vēl noderīgi būtu taisīt 
putnu būrīšus. Protams, kaut 
kas jāprot. Arī jauniešiem 
jāapmeklē pulciņi, kuros var 
apgūt dažādas prasmes. Meis-

tari, kuri savu lietu pieprot, var daudz iedot. 

Raksts šodienas Kurzem-
niekā par to, ko uzņēmuma 
Latvijas Mobilais telefons 
kiberdrošības daļas vadī-
tājs Mārtiņš Kaļķis stāsta par 
drošības ievērošanu, lietojot 
viedierīces, liek aizdomāties 
par to, cik maz pasaulē atlicis 
telpas, kurā cilvēks var baudīt 
privātumu. 

Līdz ar jaunu tehnoloģiju 
ieviešanu, palielinās iespēja 
katra individuālajam privātu-
mam būt kā uz delnas tam, kurš 
par to ieinteresējas, nerunājot 
tikai par nosūtītajām īsziņām, 
fotogrāfijām, sarunām, kas 
nekur gaisā neizkūp, bet sagla-
bājas un ir atgūstamas, bet arī 
par svarīgāku informāciju, kas 
atrodas viedtālrunī. Protams, 
ne katrs, kurš to vēlas, var 
informācijai piekļūt, bet tas, 
kurš to prot, izdarīs. Ilgstošā-
kā periodā papētot publiskās 

vietās novietoto videonovēro-
šanas kameru ierakstus, kas 
fiksē mūsu soļus uz ielas un 
iestādēs, var izsecināt kāda 
konkrēta cilvēka paradumus, 
dienas režīmu utt. Darbojoties 
viedierīcē, mēs atstājam pēdas 
par sevi. Bankas pārskaitījumi, 
iepirkšanās, e-pastu sūtīšana, 
ziņu lasīšana un rosīšanās so-
ciālajos tīklos notiek viedierīcē. 
Interesanti, ka instagramā un 
feisbukā ziņu plūsmā parādās 
tieši tāda satura reklāmas, par 
ko tajā pašā viedierīcē iepriekš 
meklēta informācija. 

Bet vai par to bēdāt, ka 
neesi murkšķis un nedzīvo 
savā alā vientuļš un neviena 
nepamanīts? Nē! Vienkārši 
jāapzinās: tas, ka izdzēsi ziņu 
savā telefonā un vēsturi pār-
lūkprogrammā, nenozīmē, ka 
tās vairs nav. 

Arī tas, ka katrs esam tik liels 
egoists, ka interesējamies par 
sevi un to, kas ar pašu saistīts, 
vieš cerību, ka tikai ziņkārības 
dēļ vien neviens neizmantos 
mūsdienu tehnoloģiju iespējas, 
lai ielīstu svešā skapī pagra-
bināt skeletus interesantās 
skaņas dēļ.   

„Darbojoties 
viedierīcē, mēs 
atstājam pēdas                
par sevi.”

redzējuMs

nekas nekur 
nepazūd „Vai pa Jelgavas ielu remonta 

laikā var braukt? Kā kursēs 
autobuss?” interesējas kul-
dīdznieki.

Kuldīgas novada domes spe-
ciālisti skaidro, ka satiksmei 
slēgta gan L.Paegles iela, gan 
divi posmi Jelgavas ielā: no 
ugunsdzēsības depo līdz kultūras 
centram un no Graudu līdz Ganī-
bu ielai. Arī sabiedriskā transpor-
ta maršrutā ieviestas izmaiņas: 
maršrutos Mežvalde–Priedaine 
un Virka–Pelči autobuss satik-
smei slēgto Jelgavas ielas posmu 
apbrauks pa Adatu, Sūru un Sta-

cijas ielu, neapkalpojot pieturas 
pie Centra vidusskolas, kultūras 
centra un  jauniešu mājas, bet 
Mucenieku ielā veikala Maxima 
pietura būs pārcelta pie Rimi 
pirms krustojuma ar Adatu ielu.

Apbraucot būvdarbu dēļ slēg-
tos posmus, autovadītājiem 
jāraugās ceļazīmēs un satiksmes 
organizēšanas shēmās. Jaunumus 
par satiksmes slēgšanu un ap-
braucamajiem ceļiem var atrast 
pašvaldības mājaslapā www.kul-                                                          
diga.lv. Pašreizējā satiksmes 
organizācijas shēma būs spēkā 
visu šo gadu. Tā var tikt precizēta 

atkarībā no būvdarbu gaitas.
Domes priekšsēdes vietnieks 

Viktors Gotfridsons uzsver, 
ka apjomīgi būvdarbi vienmēr 
sagādā neērtības, bet grūtības 
ir pārejošas un rezultāts visus 
priecēšot: „Turpmāk divus gadus 
mums nāksies izmantot apbrauk-
šanas ceļus vai nedaudz tālāk 
paiet līdz autobusa pieturai. Ne-
ērtības noteikti visvairāk izjutīs 
slēgtajos posmos dzīvojošie, taču 
kopā ar būvniekiem centīsimies 
gādāt par piekļuvi īpašumiem, 
cik vien tas būs iespējams.”

Inguna Spuleniece

Pēc publikācijas (1. aprīļa nu-
murā) par Eiropas Parlamenta 
lēmumu, kas aizliedz vienreiz 
lietojamo plastmasas trauku un 
piederumu tirdzniecību, viedokli 
izteica Latvijas Tirdzniecības 
un rūpniecības kameras valdes 
locekle Katrīna Zariņa. 

Aizliegums balstīts aprēķinos, 
ka plastmasa rada pārāk lielu 
piesārņojumu, tāpēc piesārņo-
tājiem, tostarp ražotājiem un 
tirgotājiem, par to jāmaksā. „Ilgt-

spēja ir atslēgas vārds daudziem 
procesiem Eiropā un Latvijā,” 
norāda K.Zariņa. „Tiek runāts 
par ilgtspējīgu uzņēmējdarbību, 
vides politiku, finansēšanu utt. 
Aizliegums, kas paredz atteikties 
no vienreiz lietojamiem plast-
masas traukiem, šajā diskusijā 
šķiet maznozīmīgs. Tomēr tas ir 
stāsts par to, ka jāveicina labāka, 
drošāka un otrreiz pārstrādājama 
iepakojuma ieviešana. Tādi lē-
mumi līdzās pozitīviem ieguvu-

miem rada arī negatīvu ietekmi. 
Vienreiz lietojamo plastmasas 
trauku ražotājiem tas nozīmē šīs 
produkcijas līnijas aizvēršanu 
un pārorientāciju, patērētā-                                        
jiem – augstāku cenu par videi un 
veselībai draudzīgākām precēm. 
Šis jautājums noteikti nav vērtē-
jams viennozīmīgi, taču jāņem 
vērā, ka dažkārt viens negatīvs 
solis var radīt divus pozitīvus 
soļus nākotnē.”

Daina Tāfelberga

Izdomai nav robežu. Lūk, tā ar patvarīgi izliktām zīmēm, stabiem, 
bluķiem un šķērsām noliktu auto kāds snēpelnieks cenšas iero-
bežot satiksmi gar savu māju uz neliela celiņa, kas savieno Snē-
peles un Lonu (Ieru) asfaltētos 
ceļus. Citi varētu braukt apkārt 
pa asfaltu, bet tad ir kilometra 
līkums. Tāpēc dažkārt cauri 
izšmaucot ne tikai vieglās un 
kravas mašīnas, bet arī sabied-
riskais autobuss. Pašvaldība 
snēpelnieku neatbalsta, tāpēc 
viņš zem aizlieguma zīmes pie-
rakstījis: „Pateicības uz dome@
kuldiga.lv.”

Sabojāta riepa
Kādam vīrietim no Gudeniekiem 
kā pensionāram un represētajai 
personai šoziem pagasta pārvaldē 

esot atteikts iztīrīt ap 2 km garu 
meža ceļu, kas no pagasta cen-
tra ved uz Alsungas ceļu. Tādēļ 
bijis jābrauc pa slidenu virsmu, 
un lielajās, sasalušajās grambās 

sabojāta mašīnas riepa. Nu vīrs 
atbraucis uz Kuldīgu darīšanās 
un pie vienas reizes redakcijā 
izstāstīja savu bēdu cerībā, ka 
citreiz palīdzība netiks atteikta.

autobuss slēgtos posmus apbrauks

Pēc Publicētā
nav tik vienkārši

Pabēda

Daina 
Tāfelberga, 

Lāsmas 
Reimanes foto
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Priekšlaicīgas mācību 
pārtraukšanas riski 
skolēniem:
• bieži slimo,
• ir īpašas vajadzības,
• slims tuvinieks,
• grūtniecība vai mazs bērns,
• atkarība,
• neattaisnoti mācību 
kavējumi,
• vardarbība,
• konflikti ar klasesbiedriem,
• materiālie apstākļi,
• ilgstoša vecāku prombūtne,
• vecāku atkarība.

Projekta Pumpurs 
atbalsts:
• konsultācijas (pedagoga, 
psihologa, surdotulka u.c.),
• kompensācija 
(transportam, 
naktsmītnēm, ēdināšanai, 
individuāliem mācību 
līdzekļiem).

aktualitātes 3

Tuvojoties pavasara palu šo-
vam Lido zivis Kuldīgā un Lie-
lajai talkai, bērnu un jauniešu 
centrs (BJC) izaicina ikvienu 
piedalīties fotokonkursā Eks-
trēmā gludināšana, tā pievēršot 
uzmanību tīras un skaistas 
vides vērtībai. 

Lai iedzīvotājus iedvesmotu, 
BJC sāk zibakciju Izgludini 
Kuldīgu! un aicina iestādes un 
uzņēmumus dalīties ar savām 
ekstrēmās gludināšanas fotogrā-
fijām. Kā tas notiek? BJC publicē 
savas fotogrāfijas un izaicina 

nākamo dalībnieku. Tas savus 
atraktīvos attēlus ievieto savā 
Facebook lapā ar mirkļbirku 
#izgludinikuldigu un izaicina 
nākamo. Kolektīvi to var darīt 
līdz mēneša beigām.

Konkursā var piedalīties arī 
individuāli: līdz 8. aprīlim savu 
ekstrēmās gludināšanas foto-
grāfiju pievienot BJC Facebook 
lapā pie raksta komentāru sadaļā. 
Par šīm bildēm varēs balsot līdz                       
16. aprīlim, spiežot patīk.                                                           
17. aprīlī tiks paziņoti uzvarētāji, 
un tie saņems vērtīgas balvas.

Lāsma Reimane

Uzņēmēji aicināti līdz 8. ap-
rīlim pieteikties kārtējam 
Latvijas Tirdzniecības un 
rūpniecības kameras (LTRK) 
Kurzemes biznesa kluba pa-
sākumam 10. aprīlī Kuldīgā, 
restorānā Bangert’s. Tēma – 
kā Kuldīgā veicināt labvēlīgu 
uzņēmējdarbības vidi. 

Diskusijā no 15.55 līdz 17.00 
piedalīsies LTRK Kurzemes 
padomes, Kuldīgas novada paš-
valdības pārstāvji un uzņēmēji. 
Apakštēmas: traucējoši aspekti, 
pilsētas un lauku teritorijas uz-
labojumi, veiksmīgi risinājumi, 
ieteikumi, kas uzņēmēju darbu 
atvieglo. Pirms tam no 15.15 par 
tēmu Laiks uzkrājumiem runās 

a/s CBL Atklātais pensiju fonds 
un CBL Life valdes priekšsēde 
Jolanta Jērāne. No 17.15 līdz 
18.15 meistarklasi Kā atrast 
kopīgu valodu ar „grūto” sa-
darbības partneri vadīs koučs, 
portāla Veiksmesdamas.lv vadī-
tāja Vineta Spoģe. Noslēgumā 
vakariņas neformālā gaisotnē 
ar iespēju izveidot biznesa 
kontaktus. Pieteikties, aizpildot 
anketu: www.mitto.me/ltrk-kbk-
kuldiga/register. Jautājumus var 
uzdot Santai Eizenarmai pa tālr. 
29757233 vai e-pastā: santa.
eizenarma@chamber.lv. Vairāk: 
https://chamber.lv/; https://kur-
zemesbizness.lv.

Jana Sūruma

Jaunā administratīvi teritoriālā 
karte vēl nav skaidri iezīmē-
ta, bet ir ieskicēts, ka varētu 
atgriezties iepriekšējo rajonu 
robežas, tā Kuldīgas novada do-
mes priekšsēde Inga Bērziņa in-
formēja pagastu pārvaldniekus.

Vides aizsardzības un reģionā-
lās attīstības ministrija (VARAM) 
izveidojusi reformas konsultatīvo 
padomi, iekļaujot tajā pašvaldī-
bu vadītājus. Kurzemi pārstāv 
I.Bērziņa. Pirmajā sēdē spriests, 
ka pašvaldību starpā ir liela ne-
vienlīdzība, īpaši finanšu jomā. 
Tāpēc reformas mērķis ir līdz 
2021. gadam izveidot ekonomiski 
spēcīgas administratīvās teritori-

jas. Likums pieņemts, un, ja šī 
valdība noturēsies, tad reforma, 
visticamāk, tiks īstenota, uzskata 
I.Bērziņa. Kuldīgas novadam 
neesot jāuztraucas – tas noteikti 
pastāvēs arī turpmāk, bet vēl var 
diskutēt, ko tam pievienos vai at-
ņems. Pārvaldnieki interesējās par 
kompensāciju līdzīgi, kā tas bija 
iepriekš, kad apvienotie pagasti 
katrs saņēma 200 000 latu. Šobrīd 
par to tikai tiek domāts.

VARAM izrēķinājusi, ka iedzī-
votāju skaitam pašvaldībās nevaja-
dzētu būt mazākam par 10–13 tūk-
stošiem. Tas ir minimums, lai 
izveidotu vienu kārtīgu vidusskolu 
ar divām paralēlklasēm. Reformu 

atbalsta arī Izglītības un zinātnes 
ministrija (IZM). Maijā tiks atklāts 
plānotais skolu modelis, ņemot 
vērā pašvaldību iesniegtos datus 
un koncepcijas. Tas varētu sākt 
darboties jau 2020. gadā. Kuldīgas 
novadā paliks divas vidusskolas, 
ņemot vērā Ministru kabineta 
noteikumus par skolēnu skaitu no                                                                 
10. līdz 12. klasei (vismaz 120). 
Pašlaik novadā ir 292 vidus-
skolēni. Kabilē, Vārmē, Ēdolē 
un Turlavā pamatskola statusu 
nemainīs, bet Vilgālē un Laidos 
būs sākumskola. IZM turpmāk 
nepieļaušot, ka skolā ar 45 audzēk-
ņiem ir desmit skolotāji.

Daina Tāfelberga

Teritoriālā reforma būs gal-
venā tēma Alsungas novada 
iedzīvotāju sapulcē 11. aprīlī 
18.00 kultūras namā.

Iedzīvotāji aicināti tikties ar 
novada domes deputātiem, iestāžu 

un struktūrvienību vadītājiem sa-
runā par ikdienas jautājumiem, bet 
primāri tikšot spriests, kā reforma 
varētu ietekmēt Alsungas novada 
nākotni. „Iedzīvotājus šis jautā-
jums satrauc. 10. aprīlī Ministru 

prezidents būs prezentējis savu 
redzējumu un iepazīstinājis ar 
kritērijiem, tad diskutēsim, kāda 
ir mūsu nostāja un iespējas,” saka 
domes priekšsēde Daiga Kalniņa.

Jolanta Hercenberga

Tajā satikās aptuveni 135 Kurzemes 
pedagogi un pašvaldību pārstāvji. 
Darbnīcās skolotāji sprieda, kāds 
atbalsts vajadzīgs, lai skolēniem 
vairotu motivāciju mācīties.

Projekts Pumpurs rit no 2017. līdz                                                                      
2022. gadam, tajā iesaistījušies 80% 
pašvaldību, tostarp, Skrundas, Al-
sungas un Kuldīgas. Skolotājiem ir 
iespēja noteikt, kuriem bērniem ir 
risks, ka mācības viņi pārtrauks, un 
veidot individuālu atbalsta plānu, 
kam var saņemt Eiropas Sociālā 
fonda finansējumu. Palīdzība 
domāta 5.–12. klases audzēkņiem 
vispārizglītojošajās un profesionā-
lajās skolās. Pieejamas individuālas 
konsultācijas konkrētos mācību 
priekšmetos, sociālā pedagoga pa-
domi, psihologa, logopēda un citu 
speciālistu iesaiste un arī materiāls 
atbalsts. 

Projekta vecākā eksperte Māra 
Robežniece stāsta: „Rīkojam se-
minārus, konferences, skolotājiem 
stāstām par iespēju skolēniem 
palīdzēt, veidojam metodiskos lī-
dzekļus. Nodrošinām pedagogiem 
supervīziju. Aicinām viņus būt 
redzīgiem – nevis norakstīt bērnu, 
ka viņš ir slinks, bet rakt dziļāk – 
meklēt iemeslus un atrast veidu, 
kā katrā gadījumā palīdzēt. Bērna 
uzvedība var pasliktināties dažādu 
apstākļu dēļ. Bieži tiek domāts, ka 
risks pārtraukt mācības ir tiem, kuri 
skolu jau vairs neapmeklē. Mēs 
mudinām rīkoties agrāk, pirms tas 
noticis. Atbalstām arī jaunatnes 
iniciatīvas projektus, kurus iesniegt 
var biedrības.” 

Jolantas Hercenbergas 
teksts un foto 

Valsts policija Kuldīgā sabied-
riskās vietās un kādā dienesta 
viesnīcā pārbaudījusi, vai 
nenotiek nelikumīga narko-
tisko vielu aprite, lietošana, 
glabāšana un realizācija, 
četriem jauniešiem norīkota 
ekspertīze un sākta adminis-
tratīvā lietvedība. 

Kuldīgas policijas iecirkņa 
un Speciālā uzdevuma batal-
jona darbinieki sadarbībā ar 
izglītības iestādēm, slimnīcu un 
Valsts robežsardzes kinologiem                                 

1. aprīlī pilsētā pārbaudīja vai-
rākas vietas. Dienesta viesnīcā 
suņi norādīja uz četriem 16 līdz 
19 gadus veciem jauniešiem, 
kuri, iespējams, lietojuši nar-
kotiskās vielas. Tika izņemtas 
divas aizdomīgas vielas, kas 
tāpat nosūtītas ekspertīzei. 

Par narkotisko vielu neatļautu 
iegādāšanos un glabāšanu nelie-
lā apmērā bez nolūka tās realizēt 
vai par neatļautu lietošanu tiek 
izteikts brīdinājums vai uzlikts 
naudas sods līdz 280 eiro.

Jolanta Hercenberga

Šonedēļ ugunsdzēsējiem nācās 
nelaimi apturēt gan Alsungas, 
gan Skrundas, gan Kuldīgas 
novadā. Vairumā iemesls ir 
zāles dedzināšana, kas kādā 
brīdī kļuvusi nekontrolējama. 

Otrdien Kuldīgā, Ganību 
ielā, degvielas uzpildes stacijā 
aizdegusies elektrības piegādes 
ierīce. Ugunsgrēks ātri likvidēts. 
Likvidēta arī degšana 1,5 ha 
Dārzniecības ielā. Rudbāržu 
pagastā ar uguni nācies cīnīties 
ilgāk: četros hektāros degusi 
kūla un 1,3 ha – meža jaunaudze. 

Trešdien Rudbāržos vien-
stāva mājā degusi grīda. Pēc 
vairāk nekā divām stundām 
ugunsgrēks likvidēts. Alsungas 
novadā pēc izsaukuma uz meža 

jaunaudzi, kas dega 500 m2, 
liesmas operatīvi apdzēstas. 
Pēc sešiem vakarā saņemts 
izsaukums uz Ēdoli, kur degusi 
vienstāva noliktava (100 m2).                                                   
Ugunsgrēks likvidēts pēc divām 
stundām. Padurē degusi kūla ap-
tuveni hektārā un 75 m2 šķūnis, 
Ēdolē – 300 m2 kūlas un 20 m2 
žoga. 100 m2 zāle degusi arī Kul-
dīgā, Krasta un Jaunsaimnieku 
ielas krustojumā.

Valsts ugunsdzēsības un 
glābšanas dienesta pārstāve 
Vendija Pikše norāda, ka kūlas 
ugunsgrēku platība un skaits 
katru dienu pieaug un novēro-
jumi liecina, ka daļa izceļas no 
nepieskatītiem ugunskuriem.

Jolanta Hercenberga

Lai mācības skolā nepamet

Izglītības kvalitātes valsts dienesta projekta Pumpurs konferencē Kuldīgā 
Kurzemes skolu pārstāvji ieklausījās ekspertu stāstījumā, kā palīdzēt skolēniem 
mācības nepārtraukt. 

kādas pazīmes norāda, ka skolēnam ir risks priekšlaikus pārtraukt mācības, un kā 
to novērst, piedāvā projekts Pumpurs. Par to kuldīgas Centra vidusskolā stāstīts 
konferencē, ko rīkoja izglītības kvalitātes valsts dienests. 

Novadu nākotne – pēc skolēnu skaita

Sapulce Alsungā

kā veicināt uzņēmējdarbības vidi

izgludini kuldīgu!

kūlu aizdedzina arī 
nepieskatīti ugunskuri

narkotikas meklē ar suņiem
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Sociālās 
darbinieces 
agnese Zīlīte un 
Liene Benefelde 
strādā gan 
Padurē, gan 
Īvandē.

Postu nodara arī bebri
Kuldīgas novada pašvaldības izpilddi-
rektores vietniece Agnese Buka stāstīja, 
ka pērn katrā pagastā nedaudz uzlaboti 
aptuveni 4 km grantēto ceļu. Viņa at-
zina, ka tas nav daudz, bet izdarīt var 
tik, cik ir nauda, tādēļ pašvaldība ņems 
aizdevumu, lai katrā pagastā varētu vēl 
palabot 5–10 km gadā: granti uzbērt, 
apaugumu noņemt, grāvjus iztīrīt. 
Pagasta vadītāja Brigita Lange papildi-
nāja, ka ikdienas uzturēšanai šogad no 
autoceļu fonda iedots 31 tūkstotis eiro. 
Ceļus pagastā kopj Kuldīgas komunālie 
pakalpojumi (KKP) un ICU projekti: 
vieni profilē un planē, otri rok grāvjus, 
noņem apaugumu un dara citus darbus. 
Viena kilometra planēšana maksā                   
31,25 eiro, profilēšana – 33,45 eiro. 
„Virskārtu papildināt prasītos visur – 
ceļi tik noskrāpēti, ka seguma gandrīz 
vai nav,” viņa piekrita iedzīvotājiem.

Pērn lielākais veikums – apauguma 
noņemšana un caurteku nomaiņa vai 
ierīkošana. Lielu postu nodarot bebri, 
caurtekas bojājot ar savām būvēm. 
Šogad ieplānotas nobrauktuves uz 
dalītajiem īpašumiem, lai nav jābrauc 
caur svešu zemi. 

Iedzīvotāji interesējās, kuri posmi 
pērn atjaunoti. B.Lange skaidroja, ka 
lielākie darbi bijuši Struņķukroga un 
Cēlāju ceļā. Iebildumi izteikti pret 
greideristu darbu: pēc viena ceļš ir 
braucams, pēc otra skāde kļuvusi vēl 
lielāka. 

Pēc pērnās sapulces
Iepriekšējā sapulcē daudz diskutēts 
par Ventas dabas liegumu. B.Lange 
pastāstīja, ka piecas norādes par lie-
guma teritoriju jau uzliktas, vēl divas 
pasūtītas. 

Ticis runāts arī par veco liepu aleju, 
iebraucot Padures centrā. Daudzi koki 
ir bīstami, mēdz krist pamatīgi zari, 
apdraudot gājējus un braucējus. Aleja 
aug pie valsts ceļa, tādēļ pašvaldība 
nav tiesīga tur rīkoties. B.Lange gan 
teica, ka pamatīgu, bīstami aizlūzušu 
zaru palīdzējuši nozāģēt uzņēmuma 
MKM mežs darbinieki, jo pagasta pār-
valdei tādas tehnikas nav, bet Latvijas 
Autoceļu uzturētājs skaidrojis: lai aleju 
sakoptu, vajadzīgs iepirkums, bet tas 
neesot plānots.

Šogad pārvalde rakstījusi projektu, 
jo vēlas atjaunot laipu pār Padures dīķi. 

Galvenais – paziņot
Iedzīvotāji sūrojās, ka gan centrā, gan 
pa lauku ceļiem braucot karstgalvji, 
kuri neievēro nevienu zīmi, regulāri 
pārsniedz ātrumu un sausā laikā piepu-
tina pagalmus. Vai tiešām policija ne-
varētu izbraukt reidos? Valsts policijas 
inspektors Māris Vikštrems atbildēja ar 
pretjautājumu: „Cik reižu esat policijai 
zvanījuši?” Viņš skaidroja, ka tagad citi 
laiki: kopš saziņa notiek centralizēti pa 
tālruni 110, visi zvani tiek ierakstīti, 
fiksēti un policistiem uz tiem jāreaģē. 
Ja cilvēki par ātruma pārkāpējiem 
ziņošot regulāri, šajos posmos patruļa 
biežāk izbraukšot gan naktī, gan dienā. 
Viņš arī atzina, ka ceļazīmes domātas 
godīgiem cilvēkiem, taču nesaprot, 
kādēļ cilvēki tik ļoti netaupa naudu, jo 
pārkāpti satiksmes noteikumi nozīmē 
naudas sodu.

Runājot par kārtību pagastā, policists 
atzina, ka padurnieki diezgan daudz 
skandalējas. Ņemot vērā to, ka zināma 
kontingenta ļaudis tiek salikti vienā 
mājā, policistiem esot vieglāk – skaidri 
zināms, kur pēc izsaukuma jābrauc, 
bet pārējiem gan tas neko labu nesola. 

Inguna Spuleniece, Lāsmas Reimanes foto

Padurē 
n 1120 iedzīvotāji. Pērn dzimuši 11, miruši 12.
n V.Plūdoņa Kuldīgas vidusskolā deksnē no 1. līdz                   

4. klasei mācās 12 audzēkņi: 1. un 2. klasē pa vienam, 
3. klasē – septiņi, 4. klasē – trīs.

n darbojas trīs pirmsskolas grupas: grupā no pusotra 
līdz diviem gadiem, kā arī trīs un četrus gadus veco 
bērnu grupā ir pa 13 mazuļiem, bet piecu un sešu 
gadu veco bērnu grupā – 14. 

n Pagastā ir 76 km ceļu, no tiem 64 km grantēti. 

Raļļotāji un ceļi
„Varbūt grants ceļus labāk nelabot vispār? Jo vairāk bedru, jo vairāk ātrie 
skrējēji ievēros satiksmes noteikumus,” sapulcē Padurē ironizēja iedzīvotāji. 
Protams, arī šeit lielākās rūpes bija par ceļiem, bet ne mazums galvassāpju 
sagādā arī šerpie braucēji, kurus neinteresē ātruma ierobežojumi 
apdzīvotās vietās.

Valsts policijas inspektors Māris Vikštrems mudina 
padurniekus zvanīt: „Ja cilvēkiem palīdzība vajadzīga, mums 
jāpalīdz. Tie laiki, kad policisti zvanītājus atšuva, ir pagājuši. 
Policisti domāti tautai.”

Sociālais darbs

divas darbinieces
Sociālo darbu pārmaiņus dara Agnese 
Zīlīte un Liene Benefelde. Abas strādā 
arī Īvandē. A.Zīlīte pastāstīja, ka viņas 
pārziņā ir trūcīgā vai maznodrošinātā 
statusa un pabalstu piešķiršana, bet 
L.Benefelde atbild par sociālā dienesta 
pakalpojumiem: aprūpi mājās, par 
darbu ar ģimenēm un bērniem u.c. 
Pieņemšanas dienas ir dalītas. A.Zīlīte 
Padurē klientus uzklausa ceturtdienās 
no 9.00 līdz 12.30 un no 13.00 līdz 
17.00, bet L.Benefelde – pirmdienās 
no 9.00 līdz 12.30 un no 13.00 līdz 
16.00.

A.Zīlīte stāstīja, ka kopš janvāra 

Kuldīgas novadā pacelts maznodroši-
nātā ienākumu līmenis. Pensionāriem 
tas tagad ir 285 eiro, ģimenēm ar 
nepilngadīgiem bērniem – 255 eiro, 
bet ģimenēm ar darbspējīgajiem – 235 
eiro. Trūcīgajai personai ienākumu 
līmenis palicis iepriekšējais – 128 eiro. 
To nosaka valsts, nevis pašvaldība. 

Novada dome mainījusi noteikumus 
par īpašumiem, kādi drīkst piederēt 
cilvēkiem ar vienu vai otru statusu. 
Drīkst piederēt ne tikai tas, kurā 
cilvēks dzīvo un ir deklarēts, bet vēl 
viens, kurā dzīvo un ir deklarēti pir-
mās pakāpes radinieki, mazbērni vai 
vecvecāki. Drīkst piederēt arī viens 

tāds transporta līdzeklis, kuram ir 
zvērināta tiesu izpildītāja aizliegums, 
kā arī katram ģimenes loceklim drīkst 
piederēt viens mopēds vai motorollers 
un transporta līdzekļa piekabe.

Paaugstināts līmenis (242 eiro), 
no kura drīkst iegūt Eiropas pārtikas 
pakas, ja cilvēkiem piešķirts statuss. 
L.Benefelde papildināja, ka no šī gada 
Eiropas higiēnas pakas drīkst saņemt 
arī pieaugušie – sešos mēnešos divas. 
Turklāt mazuļiem līdz diviem gadiem 
gan pārtikas, gan higiēnas pakas ir 
īpaši piemērotas vecuma vajadzībām.

Pēc četriem gadiem – 100 
Bibliotēkas vadītāja Aina Salma atzina, ka sapulcē 
neredz daudz intensīvu savas iestādes apmeklētāju: 
„Pastāstīšu, ko piedāvājam. Varbūt kādu iekārdināšu.” 

Padures bibliotēkai šis ir 96. darba gads. „Tā gājusi 
cauri gan krīzēm, gan kariem, gan citām pārmaiņām, 
bet ļoti ceru, ka turpināsim strādāt un 2023. gadā va-
rēsim svinēt simtgadi. Lai gan bibliotēkas pievienotas 
Kuldīgas galvenajai bibliotēkai, ar pagasta pārvaldi 
ir ļoti laba sadarbība.”

Katru gadu tiek iegādātas jaunas grāmatas ap-
tuveni 190 eiro vērtībā, abonēti vairāk nekā 40 
preses izdevumu, pieejams bezmaksas internets un 
konsultācijas, kā to lietot. Vismaz vecākajai paaudzei 
A.Salma sola iemācīt pirmās iemaņas, kā izmantot 
e-pakalpojumus. Te var kopēt, izdrukāt un laminēt 
dokumentus.

Kopš pērnā gada darbojas lasītāju klubs. Tajā 
pasākumi tiek rīkoti kopā ar pagasta pārvaldnieci 
un kultūras darbinieci. „Apklaušinām cilvēkus, kopā 
plānojam, ko piedāvāt. Klubā gaidīti visi interesenti,” 
aicināja A.Salma.

Martā beidzās izstāde par sieviešu rokdarbiem 
20. gadsimtā. Tajā bijuši arī padurnieka Zigurda 
Petroviča mammas izšuvumi. Izstādes pēdējā dienā 
sarīkots dzimtas salidojums, lai atcerētos mammas 
simto dzimšanas dienu, un sākumā radi pulcējušies 
bibliotēkā. A.Salma aicināja arī citus padomāt par 
ģimenes pasākumiem, piemēram, ar senām fotogrā-
fijām atceroties senčus.

Brauc no citurienes
Padurē darbojas sieviešu ansamblis ar septiņām 
dalībniecēm, sporta dejas hobija klasē dejo 16 cil-
vēki, auž 15 dalībnieces, bet ada – desmit. Nesen 
izveidotajā teātra pulciņā ir 16 dalībnieki no visa 
Kuldīgas novada, pastāstīja kultūras organizatore 
Una Mežiņa. 

Pēdējā laikā atsaucību guvuši pasākumi pie gal-
diņiem: teātra izrādes un balles. Arī uz tiem braucot 
cilvēki no citurienes. 

22. aprīlī paredzētas Lieldienas, bet 4. maija 
svētki notiks pie klēts. Tajos piedalīsies visu pulciņu 
dalībnieki. Šovasar pie klēts būšot arī zaļumballe, 
solīja U.Mežiņa. Padures mašīntalkas rīkotāja Alise 
Volanska ielūdza uz pasākumu septembrī, tajā spēlēs 
postfolka grupa Zari no Liepājas. Visi, kuriem būtu 
kas senatnīgs un interesants rādāms vai tirgojams, 
aicināti pieteikties, lai talkā var sarīkot arī īstu uteni. 

Kultūrā

Bibliotēkā

Lappuse tapusi ar Kuldīgas novada 
pašvaldības līdzfinansējumu.
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Latvijas 
fenomens –                  
Mikrofona 
aptauja.

Studijas vadītāja 
Iveta Brence 
pastāstīja, ka 
zivju grafikas 
tapušas pērn 
palu šovam Lido 
zivis Kuldīgā. 
„Gājām uz 
mākslas skolu 
pie Inas Ozolas 
un mācījāmies 
veidot grafiskus 
atspiedumus 
kologrāfijas 
tehnikā. 
Līmējām 
cilnīšus no 
papīra, šņorītēm, 
lentītēm, 
kapeiciņām, 
taisījām reljefu 
ar līmi –                           
veidojām 
negatīvu, 
nokrāsojām ar 
grafikas krāsām 
un atspiedām uz 
papīra,” skaidro 
Iveta. 
„Izstāde jau 
paceļojusi. 
Mums šķita, ka 
darbi uztaisīti 
un noformēti 
skaisti, – lai 
redz arī citi! 
Kad katrs savējo 
paņem, grūtāk 
tos savākt 
izstādei.”

Artis Šimpermanis: 
„Nu jau būs sestais 
gads, kad Rumbas 
kvartetā spēlēju 
akordeonu un 
dziedu. Spēlēju arī 
citus instrumentus, 
to nekad nevar būt 
par daudz.”

no zivīm līdz putniem
Padures 

bibliotēkā 
šomēnes 

apskatāma 
Tautas 

tēlotāj-
mākslas 
studijas 

Kuldīgas 
palete 

grafikas 
izstāde 

Lido zivis, 
bet no 

šodienas 
Kuldīgas 

bibliotēkā – 
gleznu 

izstāde 
Katrs ar 
saviem 

putniem.

Inguna 
Spuleniece

Ainas 
Salmas 

arhīva foto

Kā top filma, 
kā top tērpi?
Nameja gredzena 
žemaišu meitenes 
tērps un rotas 
darinātas ar 
tikpat lielu 
rūpību kā pārējie. 
Diemžēl no 
uzfilmētā ainas ar 
aktrisi šajā tērpā 
izgrieztas.

Daiga Rozevska.

Šelomīte 
Jaunzeme.

Ligita 
Traščenko.
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JAUNAs UN 
TALANTĪGAs „Pieslēgta sirds un īstā attieksme”

Bez saksofona nevaram – tā 
saka Kuldīgas kultūras centra 
saksofonistu ansambļa dalībnie-
ces Ilva Ešenvalde, Betija Gra-
bovske, Estere Lakija Jansone 
un Una Lorberga. 

Kolektīvu vada mūzikas sko-
lotāja Līga Aleksandra Jāvalde.

Jau no bērnības
I.Ešenvalde mācās Kuldīgas 
Mākslas un humanitāro zinību 
vidusskolas 9. klasē un nesen 
Žemaitijas mūzikas skolu pūšam-
instrumentālistu konkursā Saldū 
kļuvusi par laureāti vecākajā 
grupā. „Mūzikas skolā eju kopš 
1. klases – sāku ar dziedāšanu, 
vēlāk nolēmu apgūt saksofonu. 
Man patīk tā tembrs,” saka Ilva. 
B.Grabovske mācās Kuldīgas 
Centra vidusskolas 10. klasē: „Es 
mūzikas skolā pabeidzu klavieru 
klasi. Kad sāku iet orķestrī, mēģi-
nājumos dzirdēju saksofona ska-
ņas, un arī man gribējās apgūt ko 
jaunu, tāpēc sāku to mācīties. Tas 
bija izaicinājums.” E.L.Jansone 
šogad beigs Kuldīgas Mākslas 
un humanitāro zinību vidusskolu. 
„Mūzikas skolā pabeidzu flautas 
klasi un vienā vasaras dienā izdo-
māju, ka gribu spēlēt saksofonu. 
Atceros: vecāki bija pārsteigti, ka 
turpināšu mācīties.” Visjaunākā 
dalībniece Una Lorberga mācās 
V.Plūdoņa Kuldīgas vidusskolas 
5. klasē: „Saksofonu spēlēju jau 
no 1. klases. Agrāk šajā ansamblī 
gāja mana mamma, un es arī 
gribēju.” Una konkursā Saldū 
jaunāko grupā ieguvusi otro vietu. 

Vieno mērķis
Saksofonistu ansamblī vingrinā-
ties iznāk apmēram četras reizes 
nedēļā. Betija stāsta: „Tas ir nevis 
klasisks formāts, bet daudzpusīgs 
un radošs. Te ir ne tikai mūzika, 
bet arī defilē, tātad klāt arī kustī-
ba.” Estere turpina: „Manuprāt, 
mēs visas iedvesmojamies no 
skolotājas Līgas, jo viņa nav tikai 
skolotāja, bet arī draugs, un tas ir 
ļoti svarīgi.” Ansambļa vadītāja 
L.A.Jāvalde: „Svarīgi, ka mei-
tenes apzinās – šis ir kolektīvs. 
Ja kāda uz pasākumu netiek, tad 
laikus to pasaka. Kolektīvā ir 
vieglāk, bet kolektīvā muzicēšana 
arī ir augstākā pilotāža.” Meite-
nēm patīkot tas, ko viņas dara, 

bet katra esot atšķirīga. „Betijai ir 
matemātiska domāšana, viņa visu 
līdz sīkumam pierakstīs. Estere 
visu informāciju spēj uzsūkt un 
ar to rīkoties, bet pietrūkst darba. 
Tad ir tā, ka esi labs, bet vari būt 
vēl labāks. Savukārt Ilva – ko pa-
saka, to izdara,” raksturo vadītāja.

Jautāta, kad labāk sākt šo ins-
trumentu apgūt, L.A.Jāvalde at-
bild: „Es ļoti daudz par to domāju 
ne tikai kā saksofona speciāliste, 
bet arī kā teorijas skolotāja. Mū-
zikas skolai tomēr ir profesionālā 
ievirze – tas nav pulciņš. Šeit 
nevar nākt tikai tāpēc, ka mam-
ma lika. Jābūt patikai ar sirdi un 
dvēseli. Man gribētos, lai bērni, 
to darot, staro. Šīs meitenes cen-

šas un ar to dzīvo. Kur pieslēgta 
sirds, tur ir īstā attieksme. Svarīgi 
gribēt, varēt un saskatīt mērķi. Ja 
mērķis ir, tad ir rezultāti.”

Grib būt mūzikā
Ansambļa dalībnieces atklāj savus 
plānus. Unai acīs pat aizkustinā-
juma asaras, kad viņa saka: „Ļoti 
gribu būt saksofona skolotāja – kā 
Līga. Man patīk, kā spēlē Estere 
un skolotājas meita Rebeka. Gribu 
būt kā viņas.” Ilva šogad mēģinās 
iestāties J.Mediņa Rīgas mūzikas 
vidusskolā klasiskā saksofona 
programmā. Betija pagaidām 
vēlas pabeigt saksofona klasi mū-
zikas skolā. Estere saka: „Es zinu, 
ka gribu spēlēt un būt mūzikā, bet, 

par ko tieši vēlos kļūt, vēl nezinu. 
Varbūt būšu skolotāja.”

Kļūmes nedrīkst rādīt
Uzstāšanos ansamblim esot daudz, 
tagad tas gatavojas Dobeles Ceri-
ņu svētkiem. Līga Aleksandra: 
„Dažreiz pasākumi vienkārši 
uzbirst uz galvas. Es strādāju arī 
Kuldīgas novada dzimtsarakstu 
nodaļā. Vienu dienu spēlēju kāzās, 
noeju lejā atpūsties un pajautāju, 
kam nākamās. Izrādījās – sakso-
fonistei, kura absolvējusi mūzikas 
skolu. Es zvanu meitenēm, vai 
var ierasties. Un var. Tas bija 
super! Konkursos kopā pēdējā 
laikā neesam piedalījušās, jo nav 
tādu, kuros var spēlēt pieaugušie. 
Bet šādi kolektīvi veidojas arvien 
vairāk, un būtu interesanti tādu 
konkursu izveidot.” Uzstājoties 
bieži gadoties kas neparedzēts. 
„Bet mēs pie tā strādājam, jo 
nevienam nedrīkst radīt sajūtu, 
ka kaut kas nav kārtībā,” uzsver 
skolotāja. Saksofonistes vienmēr 
domājot arī par to, kā izskatās. 
„Esam vilkušas sporta tērpu spor-
ta pasākumā un karaļnama tērpu 
saviesīgā pasākumā,” saka Līga 
Aleksandra. 

Pēdējā laikā meitenēm patīk 
spēlēt popmūziku. Pašām ļoti pa-
tīk Eda Šīrana dziesma Shape of 
You un grupas Imagine Dragons 
dziesma Bad Liar. „Tiklīdz viņas 
izpilda dziesmu, kuru dzird ikdie-
nā, tā meitenes pašas atdzīvojas,” 
saka vadītāja. 

Lāsmas Reimanes 
teksts un foto

Kāds bija agrāk tik populā-
rais Latvijas Radio raidījums 
Mikrofons un estrādes dziesmu 
konkurss Mikrofona aptau-
ja – par to Kuldīgas Mākslas 
namā atmiņās dalījās agrākie 
raidījuma vadītāji un grāmatas 
Tikai dziesma nenosalst autori 
Lia Guļevska un Gunārs Jā-
kobsons. 

Top brīnumainā kārtā
2017. gadā izdotais darbs Ti-

kai dziesma nenosalst stāsta par 
Mikrofona aptaujas vēsturi, tās 
veidotājiem un dalībniekiem. 
Pagātni cilājot, atlasītas nozī-
mīgākās lapaspuses, svinīgākie, 
jestrākie un skandalozākie atga-
dījumi, kas raksturo gan konkursa 
lielo ietekmi, gan PSRS laika 
tikumus un cilvēkus. Bez atmiņu 
stāstiem ir arī agrāk nepublicētas 
fotogrāfijas. 

G.Jākobsons atceras: „4. jūlijā 
apritēs 65 gadi, kopš manas pir-
mās reportāžas Latvijas Radio. 
Viss rodas no iedvesmas, im-
pulsa vai idejas. Ir tādi cilvēki, 
kuriem ideju pietrūkst, bet citiem 
to ir pārpārēm. Šī grāmata tapa 

brīnumainā kārtā. Ja kāds pirms 
pieciem gadiem būtu vaicājis, kad 
uzrakstīsi grāmatu par sevi, mana 
atbilde būtu vienkārša – nekad. 

Nejutu nekādu motivāciju, nejutu, 
ka tā varētu būt tik interesanta. 
Bet, protams, tas nav tikai mans 
nopelns.” 

Latviskā gara kopējs
L.Guļevska: „Mikrofonā tikāmies 
ar jauniem cilvēkiem – ne tikai 
tāpēc, ka mums viņi patīk, bet tā-
pēc, ka viņi ir nozīmīgi kultūrai un 
vēsturei. Man atmiņā viens Mik-
rofona koncerts, kas saveda kopā 
ar rakstnieku Zigmundu Skujiņu. 
Viņš bija izdomājis tekstu, kā mēs 
abi runāsim. Faktiski tas bija viņa 
izdomāts literārs dialogs, kurā 
man vajadzēja turēties seglos un 
neuztraukties. No tā laika man 
bija jaukas attiecības ar rakstnie-
ku. Arī grāmatā ir citāts, ko teicis 
Zigmunds Skujiņš: „Šo raidījumu 
cēla un raksturo vesela plejāde 
cilvēku, kas bija milzīgi sava dar-
ba entuziasti, kuri strādāja, jūtot 
virsuzdevumu, nerēķinoties ne 
ar laiku un apstākļiem, viņi dzina 
cauri grūto Mikrofona darbu, kas 
bija kolosāls. Viņus mīlēja visa 
tauta, viņu darbs mums visiem 
tiešām bija ārkārtīgi vajadzīgs. 
Mikrofona dziesmu konkursiem 
un koncertiem latviskā gara kop-
šanā bija svarīga nozīme, kas īsti 
nav novērtēta vēl joprojām.””

Grāmata par leģendāro Mikrofonu
Svinēs 51. gadadienu
L.Guļevska atceras, ka Mikrofons 
runājis par visu un visiem: „Mēs 
visi dzīvojam gan redzamajā, gan 
neredzamajā pasaulē. Abas uz 
mums atstāj iespaidu, jautājums 
tik, kura vairāk un kura mazāk.” 
G.Jākobsons spriež: „Es droši 
vien uz Mikrofonu tiku uzaicināts 
ne tik daudz satura, cik formas 
dēļ. Daudzus gadus vadīju ne 
tikai Mikrofonu, bet arī Mikrofona 
aptaujas koncertus, kuru idejas 
autoram 1968. gadā man bija 
tā laime būt. Mikrofons toreiz 
nerunāja tādā traļi-vaļi formā. 
Bija daudz nopietna, saturīga, 
interesanta. Nekad nesakiet ne-                                                               
kad – par to pārliecinājos saistībā 
ar Mikrofonu. Atceros, ka savulaik 
ar koncertiem braukājām pa Lat-
viju. Viens koncerts beidzās Lat-
vijas Nacionālajā teātrī, un toreiz 
teicu, ka man tas būs pēdējais, bet 
acīmredzot viss vēl turpinās. Mik-
rofons bijis, ir un būs. Mikrofona 
aptaujas 51. dzimšanas dienai 
veltīts lielkoncerts būs Saldū                   
29. decembrī.” 

latvijas Radio raidījuma Mikrofons vadītāji un grāmatas Tikai dziesma 
nenosalst autori lia Guļevska un Gunārs Jākobsons.

Lāsmas Reimanes teksts un foto

kuldīgas saksofonistu ansamblis: Estere lakija Jansone, una lorberga, 
Betija Grabovske, ilva Ešenvalde un vadītāja līga Aleksandra Jāvalde. 
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Dziesmu ziedi – Jānim Dūmiņam
Nojaukt atstatumu starp koristiem un klausītājiem un vienam 

otru iedvesmot – tā var raksturot kopdziedāšanas akciju 
Dziesmu ziedi, kas bija veltīta diriģenta Jāņa Dūmiņa atcerei un 

kas viņa dzimšanas dienā 30. martā vienlaikus notika četrās 
pilsētās: Kuldīgā, Baldonē, Līgatnē un Ludzā.

Ieceri svinēt J.Dūmiņa dienu izlolojusi meita – ērģelniece, 
kordiriģente Ilze Kroja – un biedrības Maestro Jāņa Dūmiņa 

piemiņas atbalstīšanai pārstāvis Andris Feldmanis. 
Daudzus iedvesmojušajai personībai šogad apritētu 97.

Dziesmu 
svētku 

virsdiriģents, 
Latvijas 
Mūzikas 

akadēmijas 
profesors, 
Baldones 

Goda pilsonis 
Jānis Dūmiņš.

Dina Poriņa, Madaras Salas un arhīva foto

Viens otram blakus
Pasākumam izvēlēta neparasta 
forma, kuras nolūks – ļaut sa-
dziedāties gan kolektīviem savā 
starpā, gan ar klausītājiem, tā 
aizdedzinot viņos vēlmi dziedāt 
arī turpmāk. Jau pie ieejas brīv-
prātīgie ar mobilo lietotni noteica 
katra atnācēja balss grupu: vai esi 
soprāns, alts, tenors vai bass. 

Kuldīgā šo akciju vadīja mūsu 
novadniece, ansambļa Latvian 
Voices agrākā dalībniece, mūzikas 
skolotāja Andra Zvejniece. Pirma-
jā daļā Kora māja ar savu sniegu-
mu iepazīstināja četri kolektīvi, 
kuri  sēdēja zālē kopā ar citiem, 
un tie bija Kuldīgas jauktais koris 
Ventava un mūzikas skolas koris 
Cantus (abu vadītāja Maruta 
Rozīte), Durbes novada sieviešu 
koris Durbe (Renārs Juzups) un 
Snēpeles jauktais ansamblis Mi-
rāža (Silva Zālīte). Kora stundā 
visi pārsēdās pa balsu grupām 
un diriģentes Marutas Grigales 
vadībā četrbalsīgi apguva tautas 
dziesmu Mazs bij’ tēva novadiņis. 
Sadaļā Negaidītais viesis tika ie-
pazīta viena no popgrupas Putas 
skolotājām Amanda Gertnere, 
kura ģitāras pavadījumā vispirms 
dziedāja Jāņa Lūsēna Ilgu zemi, 
veltot to Kuldīgai, un tad kopā 
ar zāli – visiem zināmo Ar dzies-
miņu druvā gāju. Kopdziedāšanā 

apgūta arī Ērika Eglīša melodija 
Dziesmu ziedi, kas kalpoja kā 
pasākuma vadmotīvs. 

Starplaikos četrām pilsētām 
bija paredzēta videokonference. 
Diemžēl saziņa internetā īsti ne-
izdevās. Toties ierakstu no visām 
pilsētām var noskatīties feisbuka 
lapā Jāņa Dūmiņa diena.

Personība iedvesmo
Klātesošie dalījās atmiņās par brī-
žiem, kad kordiriģents J.Dūmiņš 
satikts vaigā. Kuldīgas mūzikas 
skolas direktore Maruta Rozīte 
60. gados Latvijas konservatorijā 
bijusi profesora studente, bet pērn 
saņēmusi balvu Iedvesmas stāsts, 
ko pasniedz J.Dūmiņa piemiņas 
biedrība. „Kuldīgā viņš bija biežs 
ciemiņš gan pie kora Cantus, 
gan pie Ventavas. Bija stingrs, 
bet es saņēmu labus, praktiskus 
padomus. Viens no tiem: „Maru-
ta, meit, nākotnē, lūdzu, piekop 
diplomātiju…””

Agrākā Cantus dziedātāja 
A.Zvejniece atcerējās, kā kolek-
tīvs gatavojies konkursam: „Dū-
miņš stāvēja centrā un  meitenēm 
lika dziedāt un sev apkārt dejot 
valsi. Un pats vidū virpuļoja! Vēl 
es viņu asociēju ar lielu smaidu 
un pārliecību.” Bet A.Gertnere 
atcerējās epizodi, kad astoņu gadu 
vecumā dziedājusi mūzikas skolas 

mazajā korī: „Visiem bērniem, 
kuri redz diriģentu, tomēr gribas 
paskatīties arī citur – publikā ie-
raudzīt mammu utt. Bet, kad ma-
zais koris kopā ar Cantus nostājās 
uz podestiem un priekšā iznāca 
profesors Dūmiņš, es nevienā 
brīdī nenolaidu acis!”

Koncertmeistarei Martai Ozo-
liņai prātā J.Dūmiņa nostāja, ka 
klavieru spēlētājam ar diriģentu 
jādarbojas kā veselumam, jo tikai 
tā var sasniegt rezultātu: „Tās 
pašas krāsas viņš prasīja kā no 
kora balss, tā no klavierēm. Bija 
ārkārtīgi muzikāls un arī inteli-
ģents – nedzirdēju ne vārda, kas 
būtu kādu aizskāris.” Ilggadējā 
Ventavas koriste Mirdza Butkevi-
ča sacīja: „Viņš pirms skatēm ar 
mums strādāja, izturējās ar cilvē-
cību un mīlestību. Bijām ciemos 
viņa kora Rīga jubilejā, bet viņš 
brauca uz Ventavas jubileju Katrī-
nas baznīcā. Tas bija diriģents ar 
vārdu un stāju.”

Savukārt Durbes koristes at-
cerējās, kā Liepājas mūzikas 
vidusskolā J.Dūmiņš eksaminējis 
jaunos kordiriģentus, kā Dziesmu 
svētkos sajūsminājušas viņa diri-
ģētās Div’ pļaviņas un kā Rīgas 
pedagoģijas skolas salidojumā 
profesors cienāts ar šabeļpupām, 
kas tam dikti garšojušas.

Rodas jauni darbi
Jau martā biedrība sarīkojusi 
arī radošo darbu festivālu Mans 
„Dziesmu ziedu” iedvesmas 
stāsts. Kuldīgā apbalvoti kerami-
kas svečtura Dziesmu ziedi autori: 
Pelču speciālās internātpamat-
skolas-attīstības centra audzēkņi 
Evija Neilande, Toms Neimanis, 
Guntis Balodis un skolotāja Agne-
se Fogele. Tapusi mūzikas skolas 
audzēkņu dziesma Pasaule mana 
ar Lindas Lasmanes melodiju un 
Laines Āboliņas vārdiem. Cantus 
to arī nodziedāja M.Grigales sali-
kumā korim.

„Varēja iejukt vidū”
Kuldīdzniece Daira Stjopočkina: 
„Lielā meita Katrīna dzied korī 
Cantus, viņa izstāstīja, kā te viss 
notiks. Bija interesanti: parasti 
koncertā tikai sēdi un klausies, bet 
te varēja iejukt vidū un iesaistī-
ties. Arī koristiem no dažādām pa-
audzēm svarīgi satikties.” Meitiņa 
Sofija (8 gadi) apstiprina: „Neno-
žēloju, ka atnācām. Dziesmas, ko 
mācījāmies, drusciņ jau zināju.” 
Meitene mācās mūzikas skolā un 
izdalītajās notīs rāda, ka pazīst fa 
un la, ka notis ar karodziņiem ir 
īsas, tāpēc jāizrunā kā ti-ti.

Mūzikas pedagoģe M.Grigale 
domā: tāda dziedātāju un klau-
sītāju sajaukšanās Latvijā nav 

izplatīta forma. „Bet nevarēju 
iedomāties, ka kori skanēs tik 
labi! Un skatītāji malā nepalika. 
Prieks! Žēl, ka pievīla tehnika, jo 
Baldonē bija aicināta arī Dūmiņa 
kundze – meita Ilze esot pieru-
nājusi. Būtu gribējies to redzēt.” 
Snēpeles ansamblis Mirāža tā 
sadziedājies pirmoreiz, un bijis 
jauki. „Patīk mums tie kori,” atzīst 
Silva Zālīte, „mūs jau aicināja uz 
Kuldīgu dziedāt. Ja tik visu varētu 
paspēt.” Pagastā varētu izmēģināt 
līdzīgu kopdziedāšanu. Ventavas 
dalībnieks Gunārs Rūtenbergs 
saka: „Kori paši rīko saiešanas. 
Doma ar skatītāju iesaisti ir inte-
resanta, un viens otrs izrādās ar 
tīri labu balsi.”

Novadniece A.Zvejniece se-
cina: „Nojaukt barjeras starp 
koriem un klausītājiem, starp 
pilsētām – to jau darām Dziesmu 
svētkos: kad beidzies lielais kon-
certs, sākas sadziedāšanās. Un 
nav nemaz tik sarežģīti klausītājus 
dabūt koru pulkā, jo pārsvarā 
cilvēki labprāt izbauda – kā ir 
tur iekšā. Ka tik būtu vairāk 
klausītāju! Tad vairāk redzētu, 
kā acis iemirdzas gan koristiem, 
gan tiem, kuri pievienojas. Nupat 
mūzikas skolas vecāku dienā 
vadīju dziedāšanas pieturu un 
secināju: jātaisa vecāku koris, jo 
visi dzied!”

Kuldīgas kultūras centrā akcijā Dziesmu 
ziedi visi draudzīgi kopā: mājinieku Cantus 

un Ventava, Durbes sieviešu koris, Snēpeles 
ansamblis Mirāža un arī visi klausītāji.

Pelču skolēnu 
darinātais svečturis 
Dziesmu ziedi .
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Kinodarbs, kas pērn Kuldīgā 
bijis visvairāk skatītais, jau rā-
dīts Japānā, Korejā un ASV. Tiek 
gatavots rādīšanai arī Ukrainas 
televīzijā, bet Vācijā pārdoti 
23 000 disku. Ar visu to filma, kas 
izmaksājusi 2,5 miljonus eiro, vēl 
nav atpelnīta. 

70 000 eiro tērēti aptuveni par 
200 tērpu komplektiem. Kuldīgā 
maza daļa martā bija skatāma 
novada muzejā. Vēl rudenī tie 
tiks rādīti dažās izstādēs Latvijā, 
bet pēc tam iegulsies noliktavās, 
kur smalkais roku darbs tiks vai 
nu pielāgots citām vajadzībām, 
vai sairs vēstures putekļos, kā 
tas noticis ar daudziem tērpiem, 
piemēram, filmai Rīgas sargi. 

Par Nameju, Lāčplēsi 
vai Minhauzenu
A.Ansone pastāstīja, ka ideja par 
Nameja gredzenu radās, kad bija 
pabeigta Sapņu komanda 1935. 
„Pēc katras iestājas gluži kā sma-
gas paģiras – ko tālāk? Gadiem 
dzīvo ar stāstu, ar varoņiem, kas 
palaisti pasaulē. Pirmizrādē rado-
šā komanda jūtas gluži kā bērēs: 
esam atdevuši un neko vairs nevar 
mainīt. 

Zinājām, ka gribam stāstīt 
pasaulei par mūsu varoņiem – lai 
skatās un brīnās! Tālāk par Lāč-
plēsi un Nameju neko izdomāt 
nevarējām. Pēc laika ideja atkal 
atgriezās. Sameklējām partneri 
Anglijā, piedāvājot stāstu vai nu 
par Nameju, vai mūsu karavīriem 
Afganistānā, vai Minhauzenu. 
Partneri par labām atzina visas 
idejas, bet visvairāk iepatikās 
stāsts par iedvesmojošu sendienu 
varoni.” 

Ar valdnieka              
gredzenu pirkstā
„To, ka filma būs par seniem lai-
kiem, bet ne par vēstures faktiem, 
sapratām uzreiz. Tas, protams, 
neatbrīvoja no uzdevuma atrast 
visus pieejamos vēsturiskos ma-
teriālus,” Aija skaidro un izstādes 
skatītājiem apjautājas, vai kādam 
ir Nameja gredzens. Paceļas 
vairākas rokas. „Visi zinām, ka 
Namejs ir valdnieks. Kāpēc tad 
jums valdnieka gredzens pirkstā? 
Lielbritānijā visdrīzāk jūs arestē-
tu, ja staigātu pa ielām ar karalie-
nes kroni. No tā, ka Latvijā vald-
nieka gredzenu valkā tauta, radās 
ierosme stāstam. Otro iedvesmu 
guvām no pasaules politiskajiem 

kino

Ielūkoties aizkadrā
„Kad filma tika tulkota 
krievu valodā un parādījās 
Krievijas nelegālajās vietnēs, 
sapratām, ka esam uzņēmuši 
filmu pasaulei,” stāstot 
kuldīdzniekiem, kā tapa Nameja 
gredzens un tā krāšņie tērpi, 
atzina producente aija ansone. 

Bulta iet cauri
Aktiera Laura Dzelzīša hobijs ir šaut 
ar loku un bultām. Uz filmēšanu 
viņš ieradies ar savu inventāru, 
bet īstās bultas atņemtas pēc tam, 
kad pārbaudītas aktieru bruņas.                                
no 20 m īstās iet cauri gan nameja 
ādas bruņām, gan biezākām. Arī 
krustnešu ķēžu krekli pret tām nelīdz.

Mazā vilka ādiņa
Filmēšanā izmantotas vairākas 
vilka ādas, arī tāda, kas ieguvusi 
zelta medaļas. Filmēšanā tā jau 
bijusi tik veca, ka no otras puses 
salīmēta ar marli. Par dārgu naudu 
pirkta valdnieka Viestura vilkāda.                               
Bet trešā – maza vilciņa – ādiņa tikusi 
dāvanā. „Atnesa mums uz biroju 
Rīgā. nākamajā rītā atnācām uz 
darbu – birojs briesmīgi smird... ilgi 
meklējām iemeslu, līdz sapratām, 
ka tas ir vilciņš. Pēc tam smirdēja 
viss šķūnis un filmēšanas laukums 
Cinevillā,” atminas Aija Ansone.

Ķēžu krekli    
smiltīs
katrs krustneša ķēžu krekls sver 
10 kg. Lielākā kauja filmēta smiltīs 
pie Lielupes iztekas. kad filmēšana 
beigusies, 50 krustneši savus ķēžu 
kreklus nodevuši. Tie iekrauti busiņā, 
bet tas no smaguma smiltīs nav 
varējis pat pakustēties. nācies visu 
krāmēt ārā. 
„Tērpu mākslinieka darbs ir smags. 
Piemēram, apavi, kas visiem bija 
no ādas, kļuva slapji jau pirmajā 
rasā. Filmēšana parasti beidzās 
desmitos vakarā, bet no rīta septiņos 
tiem jābūt tīriem un sausiem. Mēs 
gājām gulēt, un tad darbu sāka 
tērpu mākslinieces. Cinevillā pirtiņa 
kurējās nepārtraukti – tika žāvēti gan 
sasvīdušie, gan samirkušie tērpi,” 
atceras Aija Ansone.

Nameja gredzena 
producente Aija 
Ansone: „Filmās 

nekas nav īsts. 
Ja skatāties un 

noticat, mēs 
priecājamies – jā, 

piemānījām!”

Tērpu mākslinieces Sandras Silas interpretācija par 
krustnešu tērpiem.

nameja līgavas rotas. Filmā visu smalkumu 
nemaz nevar pamanīt.

krustneša ādas josta.

nameja ādas bruņu 
veste šūta ar 

rokām. Pret bultām 
tā gan daudz nav 

līdzējusi. 

notikumiem, arī Krimas aneksi-
jas. Gribējās pastāstīt, ka katram 
pašam jābūt atbildīgam, par to, 
ko dara. Tad var nēsāt valdnieka 
gredzenu.” 

Scenāriju rakstījis Aigars 
Grauba, iesaistot Anglijas 
rakstnieku Maksu Kinningu. 
A.Ansone atceras arī kuriozus: 
„Uzrakstījām scenāriju, aiz-
sūtījām pirmo variantu. Angļu 
producents pārmet: ko mēs esot 
izdomājuši, ka uzbrukumā nāk 
vācieši. Mēs atbildam: protams, 
krustneši bija vācieši. Uz to 
saņemam atbildi: „Kādi vācieši! 
Krustneši varēja būt itāļi, kuri 
nāca, Romas sūtīti. Vācieši tolaik 
bija ģermāņi – mežoņi, kuri klejo 
pa mežiem.” Tad sapratām, ka 
mūsu vēstures zināšanas ir daudz 
precīzākas.” 

No mūsu puses
„Pats gredzens ir teiksma. Mums 
nav rakstisku liecību par laiku 
pirms krustnešu ienākšanas, bet 
tie, kas ir, stāstīti no iekarotāju 
puses. Hronikas bija bruņinie-
kiem pie galda lasāmi literāri 
mākslas darbi. Tajās stāstīts par 
vietējiem mežoņiem, ar kuriem 
nevar vienoties: viņi norunas 
pārkāpj un varonīgos bruņiniekus 
nogalina. Jā, latvieši tā dara visos 
karos – nepadodas līdz galam. 
Tādēļ arī neesam iznīkuši ne 
senajos laikos, ne viduslaikos, 
arī Atmodā cēlāmies augšā no 
nez kurienes. Mēs varam uz 

brīdi pieliekties, bet pie pirmās 
iespējas atkal ceļamies. Filmu 
taisījām, lai par to atgādinātu.”

Pieļauj, ka tā
A.Ansone atgādina, ka arī māk-
slinieces Sandras Silas veido-
tie tērpi nepretendē uz pilnīgu 
autentiskumu: „Nevar pilnībā 
rekonstruēt, jo nepietiek liecību, 
lai uztaisītu vismaz 200 dažādu 
tērpu. Katrs tapa no nulles, iz-
mantojot tālaika rotas un ticot, 
ka arī tādi varēja būt bijuši. Par 
tērpiem parasti uzzinām no izra-
kumiem – kapiem. Ko arheologi 
pēc atraktajiem kapiem uzzinās 
par mūsu laiku ģērbšanās stilu? 
To, ka visi staigājuši uzvalkos, 
vakarkleitās un baltās čībiņās? 
Meklējām pēc iespējas tuvu 
dabiskajiem audumiem, bet iz-
rādījās, ka linu Latvijā ļoti grūti 
nopirkt. Braucām uz Lietuvu, 
smējāmies, ka žemaišu meitenei 
ir Žemaitijā pirkta auduma tērps. 

Iepazināmies ar brīnišķīgiem 
meistariem: šuvējiem, ādas 
māksliniekiem. Izšuvumi pārsva-
rā darināti ar rokām. Ādas bruņas 
arī šūtas ar rokām, jo neviena 
šujmašīna to neņēma. Viens 
noteikums tērpu māksliniecei 
bija tāds: iebrucējiem jāizskatās 
sliktāk par mūsējiem.”

Katram savas asinis
Nameja kaujas tērpi bijuši divi: 
„Pirmkārt, atsevišķās ainās ir 
kaskadieri, otrkārt, ja filmē kauju 

purvā, tērps ir slapjš. Nākamajā 
dienā tiek filmēts kaujas sākums, 
kad bruņām jābūt sausām. Tā 
mēs jūs mānām, jo kino nekas 
netiek uzņemts secīgi. Vienīgi 
kaujas centāmies tā filmēt, jo 
laistīšanās ar asinīm ir traka. 
Kino industrijā ir vairāki karo-
joši departamenti: tērpu, grima 
un mākslinieku. Katram savas 
asinis: grimam tās ir ļoti skaistas 
un noturīgas, kostīmiem – viegli 
nomazgājamas, bet mākslas asi-
nis vienkārši izgāž spaiņiem, lai 
redz, ka ir īsta kauju filma. Tādās 
reizēs grims un kostīmi jūk prātā.

Brīnišķīgu zobenu Namejam 
izkala Jānis Nīmanis. Kad to 
atveda, visi priecājās, ar to arī 
pamēģināja nocirst koku. Pēc 
tam drošības apsvērumu dēļ 
nesām atpakaļ. Aktierim īstais 
zobens izsniegts tikai tajās ainās, 
kurās Namejs nekustas. Kur 
kustējās nedaudz, bija neass 
metāla zobens. Lai kautu krust-
nešus, tos sapirkām no Vācijas. 
Vēl bija koka zobeni tiem, kuri 
viens no otra stāv vismaz metru, 
bet tie, kuri tiešām viens otram 
cirta, cīnījās ar plastmasas un 
putuplasta zobeniem. Ir kadrs, 
kurā Andra Keiša varonis kādam 
bruņiniekam ar cirvi trāpa pierē. 
Tas cirvi pierē tika ielīmēts jau 
no rīta. Kad bija filmēšana, pie-
skrūvēja kātu. Aktieris nevarēja 
pakustēties, tādēļ filmā redzams 
datorā piezīmēts kāts. Tā mēs jūs 
mānām,” smejas A.Ansone.

nameja gredzens
Pagājušā gadsimta 30. gados 
Daugmalē notika arheoloģiskie 
izrakumi. Tas bija laiks, kad ļoti tika 
popularizēta nacionālā identitāte. 
izrakumos atrasta skaistā rotaslieta 
ar vijumiem. Tas notika Zemgalē, 

tāpēc gredzens nodēvēts par nameja gredzenu. 
Līdzīgas rotaslietas atrastas Žemaitijā un kurzemē. 
Pirmais nameja gredzens no izstādes, kurā to izlika 
drīz pēc izrakumiem, diemžēl tika nozagts.

Inguna Spuleniece, Lāsmas Reimanes foto
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Muzicē kopš bērna kājas
Ceļš mūzikā aizsācies agrā bērnībā: 
akordeonu spēlējis gan tēvs, gan 
vecaistēvs, arī Artis iemācījies. 
Kuldīgas mūzikas skolā beidzis 
čellistu klasi, bet studēt toreiz nav 
aizgājis. Domājis mācīties Vents-
pils mūzikas vidusskolā, bet pār-
domājis. „Eh, kaut kā neizvēlējos 
to ceļu,” nosaka Artis. „Nu jau būs 
sestais gads, kad Rumbas kvartetā 
spēlēju akordeonu un dziedu. Ņe-
mot vērā, kā dzīve iegrozījusies 
tagad, domāju, ka mūzikas vidus-
skola man būtu derējusi. Tā kā no 
bērna kājas esmu bijis vidē, kur 
dzied ziņģes un galda dziesmas, 
organiski esmu šlāgera žanrā. Šlā-
gera vārds ir diezgan nobružāts, ar 
tādu kā negatīvu nokrāsu. Tam ir 
dažādi iemesli. Mūsdienās izpratne 
tāda: viens čalis spēlē sintezatoru, 
un tas ir šlāgeris. Mēs spēlējam 
dzīvos instrumentus un esam tajā 
pašā žanrā. Bet ir atšķirība.”

„Praktisks mākslinieks”
Pēc vidusskolas Artis mācījies 
Rīgas tūrisma skolā par viesnīcu 
un restorānu speciālistu. Tad obli-
gātais dienests, no armijas pārnācis 
kā virsseržants. „Armijā iemācījos 
uz ģitāras nospēlēt pirmās krievu 
dziesmas. Tur dienēja daudzi zēni 
no Latgales, no Krievijas pierobe-
žas. Viņi zināja romances,” atceras 
Artis.

Desmit gadus dzīvojis Rīgā, 
iepazinies ar sievu – kuldīdznieci 
Kristīni, un nolēmuši atgriezties 
abu dzimtajā pilsētā. Te sākuši 
savu biznesu, bet tas nav izturējis 
krīzes laika nosacījumus. „Piedā-
vājām dizaina lietas un rotas, bet 
tās tāpat kā mūzika nav pirmās 
nepieciešamības preces. Nācās 
uzņēmumu likvidēt. Droši vien šīs 
pieredzes dēļ man ļoti svarīga ir 
drošības izjūta. 

Piekto gadu esmu Latvijas Pas-
ta Kurzemes reģiona mārketinga 
speciālists. Varētu teikt, ka tas ir 
pamata darbs, bet grūti izšķirt, 
kurš ir pamata. Sieva smejas, ka 
man ir divi pilna laika darbi: no 
pirmdienas līdz piektdienai esmu 
mārketingā, piektdienas un sest-
dienas naktis, nereti arī svētdienas, 
atvēlētas muzicēšanai, ko varu 
saukt par sirdslietu. Bet man patīk 
arī darbs tirdzniecībā, un neklātie-
nē augstskolā mācos mārketingu. 
Varētu arī pāriet mūzikā pavisam, 
bet gribas stabilitāti. Sirdsmieru 
dod tas, ka ir pamats. Un sirds-
mieram ir ļoti liela nozīme. Es kā 
ģimenes galva varu būt praktiskais 
mākslinieks. Protams, tādēļ ir 
mazāk laika. Saka jau, ka katram 
laika ir tik daudz, cik pats prot to 
menedžēt, bet man pāris stundu 
diennaktī tomēr pietrūkst. ”

Trūkst laika, bet ir sirdsmiers
Vīrs, trīs bērnu tēvs, dziedātājs, dziesmu autors, novada deputāts, dzimtās Kuldīgas patriots, mārketinga 
speciālists un šobrīd arī students – to visu var teikt par Latvijā popularitāti ieguvušās šlāgergrupas Rumbas 
kvartets solistu aRTI ŠIMPERManI.

Jolanta Hercenberga, Arta Šimpermaņa arhīva foto

Viss notika strauji
Rumbas kvartets izveidojies nejauši. 2013. gadā Artis uzrunāts 
nospēlēt vienu zaļumballi Kuldīgas Pilsētas svētkos, tādēļ 
meklējis kompanjonus. Uzrunājis pūtējus Gunti un Rolandu 
Stucerus un bundzinieku, kurš tagad grupā vairs nespēlē. Pats 
ķēries pie akordeona, un skanējis brangi. Pēc balles atsauksmes 
bijušas tik labas, ka sapratuši: grib uzspēlēt vēl kādu reizi. 

„Mēs tā neraksturīgi – ļoti spēji – izšāvām uz lielajām skatu-
vēm,” uzskata Artis. „Uzspēlējām vēl kādas reizes ballēs, kopā 
saspēlējām dziesmu Kur esi tu?, mums patika, kā skan, tādēļ 
nolēmām to ierakstīt studijā. Tepat, Kuldīgā, NeKAC* studijā, 
Edgars Briška bija pretimnākošs, bijušais kuldīdznieks, mūzi-
ķis Māris Prindulis strādāja kā skaņu inženieris. Saņēmu dūšu, 
aizpildīju anketu, lai Latvijas Televīzijā piedalītos Šlāger-                                                                                                     
aptaujā. Par brīnumu mūs paņēma. Sieva Kristīne izdomāju 
režiju videoklipam, ierakstījām to. Centāmies parādīt, ka esam 
kuldīdznieki. Veidojām tādu kā Kuldīgas vizītkarti, jo mēs savu 
pilsētu mīlam. Nu, un, kā trāpījām aptaujā, tā uzreiz uz finālu.”

Šlāgeraptaujā grupa piedalījusies piecus gadus. Pirmajos 
trijos ieguvusi otro vietu, ceturtajā reizē ar dziesmu Tur, kur 
Pērse čalo plūkusi uzvaras laurus. Arī piektajā gadā iekļuvusi 
pirmajā trijniekā. Izdoti trīs albumi: Kur esi tu, Cita dziesma, 
Vecmeistara dziedātās dziesmas. Šī konkursa tradīciju tur-
pinātāja ir Latvijas sirdsdziesma, kurā Artis iesniedzis savu 
solodziesmu Strēlnieka vēstule meitenei.

 Reizēm viņš spēlē arī ar Māri Blāzi no grupas Jūrkant, ja 
pasākumā nevajag tik lielu grupu, ir finansiāli vai citi iero-
bežojumi, bet tas vienmēr tiekot pakārtots Rumbas kvarteta 
grafikam. 

 
Uz lauriem neguļ
Lai arī Rumbas kvartets popularitāti ieguvis ātri, Artis uzskata, 
ka uz lauriem gulēt tas neļauj: „Cenšamies savu latiņu celt – 
esam gatavi jauniem izaicinājumiem. Piedalīsimies koncertiz-
rādē Reiz klusā vakarā. Tas jau būs citādi, jo uz skatuves būsim 
ne tikai mēs, bet arī aktrises, ar kurām jāveido saspēle. Jūnija 
beigās Toronto piedalīsimies 15. ārzemju latviešu Dziesmu 
svētkos. Vasarās muzicējam visas nedēļas nogales, reizēm pa 
četriem koncertiem vienā.” 

* Nekomerciālās kultūras attīstības centrs Zabadaks

„Liktenis izspēlēja tādu kārti, ka 
divi kuldīdznieki iepazinās rīgā un 
apprecējās. Mums uzreiz bija plāns 
atgriezties Kuldīgā. ar sievu Kristīni 
smejamies, ka diez vai mums būtu 
trīs bērni, ja toreiz būtu palikuši rīgā. 
Feini, ka atgriezāmies!” saka artis 
Šimpermanis.

„Mūziku un dziesmu vārdus rakstu gan šlāgera, gan 
citā žanrā. Tie pie manis nāk viegli. Ja būtu vairāk 
laika, droši vien būtu ražīgāks,” saka Kuldīgas grupas 
Rumbas kvartets solists artis Šimpermanis.

Šlāgergrupa Rumbas kvartets: 
artis Šimpermanis (solo, 
akordeons), Guntis stucers (tuba), 
Kristers Hartmanis (bungas), 
rolands stucers (eifonijs).

„Cenšamies savu 
latiņu celt – esam 
gatavi jauniem 
izaicinājumiem.”

„Mūsdienās izpratne tāda: viens čalis 
spēlē sintezatoru, un tas ir šlāgeris. 
Mēs spēlējam „dzīvos” instrumentus un 
esam tajā pašā žanrā. Bet ir atšķirība.”

”
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Mūziku esat studējis Prinča 
Klausa konservatorijā Nīder-
landē, ar panākumiem muzi-
cējāt citviet ārzemēs, bet pirms 
četriem gadiem atgriezāties 
Latvijā. Kā nāca šāds lēmums?

Holandē biju pieņemts teātrī, 
strādāju Stichting Peerd jeb fon-
dā Zirgs, kas organizēja dažādus 
teātra projektus. Divas bijām 
iestudējuši, jau pāris desmit reižu 
nospēlējuši. Viss kārtībā – biju 
izsities, bija labklājība. Nodzīvo-
ju tur piecus gadus un varēju arī 
palikt. Tur bija draugi, multikultu-
rālisms. Dzīvoju studentu pilsētā, 
kurā daudz zinātnieku, mākslinie-
ku, biznesmeņu, juristu. Netrūka 
iedvesmas un ideju. Brīnišķīga 
vieta, kur mācīties. Iesaku, ja 
kāds apsver domu par studijām 
ārzemēs. Holandiešu dzīves stils 
ir savstarpēja cieņa. 

Vienā brīdī secināju, ka visi 
runā angliski un holandiski, bet 
tas nav mans – es tajā valstī 
attīstos, bet daru to Holandei. 
Mana piederība Latvijai ir daudz 
lielāka – te ir manas saknes. 
Sapratu, ka savu enerģiju varu 
ieguldīt šeit. Pirms atbraucu, labs 
draugs Kaspars Vizulis, ar kuru 
mācījāmies Ventspilī, bija man sa-
runājis darbu Cēsu mūzikas skolā. 
Rīgā atradās brīnišķīgs dzīvoklis. 
Apsveru domu par dzīvi laukos – 
dzimtajā Kuldīgas pusē. Būt pie 
dabas ir latviešu īstais sapnis.  

Vai joprojām esat skolotājs 
populārās un džeza mūzikas 
nodaļā?

Jā. Man svarīgi mūziku padarīt 
daudzveidīgu. Popmūzikā neesam 
izsitušies līdz pasaules līmenim. 
Klasiskajā mūzikā tas noticis. 
Mums ir daži augstas klases džeza 
mūziķi, bet vēl ir, kur attīstīties. 
Tam būs labvēlīga augsne, ja būs 
aizvien jauni mākslinieki ar labām 
zināšanām, lielām ambīcijām. 

Lai tā būtu, gribu savu laiku 
ieguldīt pedagoģijā. Cilvēki bieži 
prasa, kāpēc, jo tas nav izdevīgi. 
Tā ir taisnība – es pelnītu vairāk, 
ja nestrādātu par skolotāju. Bet 
es nedaru to, lai pelnītu. Strādāju 
tāpēc, ka man tas svarīgi – ir mi-
sijas apziņa. Ja man ir zināšanas 
un spējas, tās jādod tālāk. Var jau 
visu ko darīt priekš sevis, bet ir 
foršāk, ja esi padevis tālāk. Ja es 
labi dzirdu harmoniju, diezgan 
labi to saprotu džeza izpratnē un 
iemācu vēl kādam, viņš to varēs 
izmantot, lai savu spēli uzlabotu. 
Varbūt iemācīs vēl citiem. Tas 
ir svarīgāk nekā tas, ka man sa-
maksā un varu kaut ko nopirkt. 
Ir augstākas lietas, kuru dēļ vērts 
upurēties, svīst, raudāt un asiņot. 
Ir teiciens: vienīgā valūta, ko tu 

ar misijas izjūtu
„atgriežoties Latvijā man šķiet svarīgas divas lietas: darīt, cik spēju, lai pilnveidotu popmūzikas un izglītības 
kvalitāti. iespējams, savas dzīves laikā es nevarēšu cerēto sasniegt, bet jādara tik un tā,” saka kādreizējais 
padurnieks, džeza pianists, komponists un Cēsu mūzikas skolas pedagogs TOMS MikĀLS.

pieņem, lai savas spēlēšanas pras-
mes uzlabotu, ir sviedri, asaras un 
asinis. Nav obligāti uz klavierēm 
jāasiņo – kaut kas jāupurē. Ej tik 
tālu, ka vairs nevari izturēt! Un 
tad vēl sevi jāgrūž uz priekšu. 
Vienā brīdī pazūd tas, ka ir jau 
apnicis. Vietā nāk prasme izdarīt 
to, ko pirms tam nevarēji. 

Mans lielais plāns ir uzlabot 
popmūzikas un izglītības kva-
litāti. Izglītības sistēmā ir tādas 
nianses, kas nepavisam nestrādā-
ja, kad es mācījos. 

Mūzikas skolā vai vispārējā 
izglītībā?

Nav svarīgi, jo tas ir sistēmā –                           
tas nav cilvēkos. Arī es tagad 
strādāju pēc tās pašas sistēmas. 
Kaut kas ir pamainījies, kļuvis 
brīvāks, bet es jūtu, kā tas maina 
mani kā cilvēku. Kad komunicēju 
ar audzēkņiem, man jāņem vērā, 
ka ir mājas darbi un atzīmes. Šīs 
divas lietas, manuprāt, dara pāri 
gan viņiem, gan skolotājiem. Ne-
vis uzlabo potenciālu, bet gremdē. 
Izglītības sistēma, kāda tagad 
uzbūvēta, ražo cilvēkus, kuri kaut 
ko pieprot un ir paklausīgi.

Tiek mācīts viss. Vecākiem sva-
rīgi, lai bērni visur dabūtu labas 
atzīmes, jo tas nozīmē, ka viņi ir 
labi vecāki. Bet tās ir muļķības! 
Ilūzijas. Atzīmēm nav nekāda sa-
kara ar to, cik labi cilvēks kaut ko 
spēj vai nespēj. No vienas puses, 
ar atzīmi var kaut ko izmērīt – to, 
cik cilvēks ir paklausīgs un cik 
daudz laika viņš iegulda, lai izpil-
dītu to, ko prasījām. Tāpēc Latviju 
vienmēr salīdzinu ar Somiju. Tā 

pasaulē ir pirmajā vietā izglītībā, 
viņiem nav mājas darbu un at-
zīmju, ir ļoti maz mācību stundu. 
Cilvēkiem ir talanti, spējas. Viņi 
diezgan ātri saprot, ko grib darīt, 
un savas spējas pilnveido. Visi 
nemācās visu. Daudz vērtīgāk ir 
tad, ja cilvēks kļūst par lielisku 
profesionāli kādā jomā, nevis māk 
paklausīgi, bet viduvēji izdarīt 
visu, ko prasa.

Vai ar šādu attieksmi strādāt 
skolā ir viegli? 

Ja es būtu mazliet jūtīgāks, ie-
spējams, vairs nestrādātu. Mērķis, 
ko esmu izvirzījis, ir lielāks par 
manām emocijām. Jāatrod veids, 
kā uzturēt balansu. 

Man ir doma, ka katrā no čet-
riem lielajiem novadiem, nevis 
tikai Rīgā, būtu viena spēcīga 
mūzikas vidusskola, kurā apgūt 
arī džezu un popmūziku. Visi 
nav ieinteresēti, lai tā būtu. Cil-
vēkiem, kuri mūzikas industrijā 
ir spēcīgās pozīcijās, bail, ka būs 
daudz spēcīgu mūziķu, ka te kļūs 
par biezu. Bet es saredzu, ka Lat-
vija tā var pilnveidoties. Varam 
iziet aiz savām robežām, ja te 
kļūst par šauru. Tad mūzika sāk 
izplesties, kļūst kvalitatīvāka. Tas 
izvelsies milzīgā sniega bumbā un 
Latvijai dos labumu. Piemēram, 
pazīstamais popmūziķis Eds 
Šīrans nodokļos nomaksā vairāk 
nekā viss Starbuck tīkls Anglijā 
(ASV uzņēmums, kas tirgo kafiju 
daudzās valstīs – aut.). Ja spēsim 
tikt līdz pasaules līmenim, tā ir 
milzīga nauda. Tas nozīmētu, ka 
tie nodokļi nāktu Latvijai. Mūzika 

kļūtu par eksporta preci.
Ko pašlaik darāt kā mūziķis? 
Galvenokārt tieku algots kā 

pianists dažādos projektos un 
žanros. Tas arī bija galvenais iz-
tikšanas veids, mācoties Holandē. 
Bet tas neaprobežojas ar klavieru 
spēlēšanu un dziesmu izpildīša-
nu. Es arī komponēju, aranžēju 
dziesmas. Esmu sācis mācīties 
producēšanu pie Kaspara Ansona, 
viena no vadošajiem popmūzikas 
producentiem. Daru tādus darbi-
ņus, kuros nav vajadzīga pieredze, 
bet kas prasa vairāk laika: jāizdo-
mā harmonija, akordi, jāaranžē. 
Šo profesiju apgūstu procesā.

Lielāks notikums tuvojas Rīgas 
gospeļkorim, tajā vadošais perso-
nāžs ir dziedātāja Kristīne Prauli-
ņa, ar kuru izdevām klipu Kopā. 
No Amerikas ierodas gospeļu 
zvaigzne Donalds Lorencs. Vi-
ņam Rīgā būs meistarklases un 
koncerts, un tajos piedalīšos arī 
es. Nāk vasara, būs koncerti, 
festivāli, korporatīvi pasākumi. 
Sadarbojos ar vairākām dziedā-
tājām Aiju Andrejevu, Aminatu, 
Aiju Vītoliņu. Bija arī repera 
Ozola piedāvājums piedalīties 
viņa jubilejas koncertā, bet man 
datums diemžēl jau bija aizņemts. 
Tas ir subžanrs, bet man patīk. 
Bērnībā, īpaši, kad valdīja kariņš 
starp Ozolu un Gustavo, es ar sirdi 
un dvēseli vienmēr biju Gustavo 
pusē. Pēc tam uzzināju, ka tas 
bijis komerciāls triks, jo viņi bija 
labi draugi. 

Kādu vēstījumu vēlies nodot 
ar saviem darbiem? 

Kad bērnībā pateica, ka nopirks 
man klavieres un būs jāiet mūzi-
kas skolā, pirmais, ko iedomājos: 
kā piesēdīšos un spēlēšu Skota 
Džoplina skaņdarbu regtaima 
žanrā The Entertainer. Man sirdī 
radās emocijas, ka tas notiks tūlīt. 
Mēģināju un sapratu, ka neiznāk, 
kā biju iedomājies. Gribu nonākt 
tajā līmenī, kad es skaņu iedo-
mājos un tā notiek. Tagad, pie 
klavierēm improvizējot, lai cik 
tuvāk tam nonāku, paplašinoties 
saprašanai, kas ir mūzika un kā 
to var pagriezt dažādos veidos, sa-
sniedzamais izplešas. Kā Visums 
tas ir bezgalīgs. 

Tāpēc mani interesē producē-
šana. Spēju iedomāties, kā varētu 
skanēt ne tikai klavieres, bet viss 
orķestris. Tas ir galvenais dzinu-
lis. Popmūzikas funkcija ir likt 
aizmirst par problēmām, nedie-
nām. Mākslas mūzikas funkcija 
ir izraisīt emocijas. Tām vienmēr 
nav jābūt patīkamām. Ja kāds 
mēģina salīdzināt un pateikt, kurš 
stils labāks vai sliktāks, kurš pa-
reizs vai nepareizs, tas reprezentē 
viņa nespēju paraudzīties plašāk. 
Nav viena pareizā veida, un visam 
nav jāpatīk. Dažādai mūzikai 
sabiedrībā ir dažādas funkcijas. 

Kā mainās tava izpausme 
mūzikā?

Vidusskolā tas bija džezs – ti-
kai māksla. Piedaloties dažādos 
projektos, saprotu, ka varētu būt 
tīrasiņu mākslinieks, bet vienmēr 
bijusi sajūta, ka gribu saprast ne 
tikai māksliniecisko pusi, bet 
visu, kas ar mūziku saistīts. Tāpēc 
gribu iedziļināties un nevaru teikt, 
ka kāda ir laba vai slikta, – tad 
atņemu sev iespēju mācīties. Jo 
es to atgrūžu, noliedzu: „Tas man 
nav pieņemams, jo neskan tā, kā 
esmu iedomājies.” Bet saprota-
mais spektrs jāveido plašāks.

Cik patiess kā mūziķis vari 
atļauties būt?

Var atļauties visu, bet visam ir 
sekas. Jāspēj izturēt. Ja domāšu, 
ka vajag izpatikt visiem, tad esmu 
pazudis. Jo tas nav iespējams: 
ja mūziķi mīlēs miljoni, tad citi 
miljoni par to pašu nīdīs, jo tas 
nebūs viņu stils vai žanrs. 

Kādas tev tuvākās ieceres?
Maijā būs soloieraksts klavie-

rēm. Tas nav tendēts uz komer-
ciālo popmūziku, bet vairāk uz 
māksliniecisko. Tas būs mans 
karodziņš vēsturē: esmu Toms 
Mikāls, man ir 28 gadi, un es 
mūzikā esmu šeit. Vasarā Kuldīgā 
būs koncerts Annas baznīcā. Es 
mīlu šo pilsētu un sestajā paaudzē 
esmu kuldīdznieks. 

Jolanta Hercenberga

„Mūzikā jāklausās arī tas, kas nav saprotams, kas nepatīk un liekas jocīgs, jo tas ir svarīgi izpratnes spektra 
paplašināšanai,” uzskata džeza pianists Toms Mikāls.

„Maijā būs 
soloieraksts 

klavierēm. 
Tas būs mans 

karodziņš 
vēsturē: 

esmu Toms 
Mikāls, man 

ir 28 gadi, un 
mūzikā esmu 

šeit.”

 „Ir augstākas 
lietas, kuru dēļ vērts 

upurēties, svīst, 
raudāt un asiņot.”
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Putni jau kādu brīdi ir atlidojuši, un drīz lidos 
zivis, lai gan tikai sevišķās, lidošanai paredzētās 
vietās Latvijā. Piemēram, Kuldīgā. Ventas rum-
bai šogad vispār veicies – martā veselu nedēļas 
nogali tā tika izgaismota un, skat, 27. aprīlī tiks 
arī aplidota!

Kā liecina rakstu avoti, notikums tiks īpaši 
svinēts jau 15. reizi, lai gan tiem, kuri nedzīvo 
Kuldīgā, diez vai šķitīs, ka pavasarīgās norises, 
kuras pilsētas viedākie ļaudis prot izmantot kā lie-
lisku PR, ir tik senas. Pilsētas svētki, Ziemassvētku 
tirdziņi – ar tiem pilna visa pasaule, taču zivis lido 
tikai Kuldīgā. 

Var pieņemt, ka dizains ir tas, kas pasākumam 
piešķir vērtību, transformējot to notikumā. Var 
gadīties veiksmīgas reklāmas kampaņas un ne tik 
veiksmīgas, kurās iespējamajai notikuma mērķau-
ditorijai mēģina kaut ko glīti pasniegt/iebarot u.tml. 
Iespējams, ka būs kādi, kuri otrreiz vairs nedosies 
vērot pavasarīgi izgaismoto rumbu, jo tieši tajā die-
nā, kad atbraukuši, bija nomācies, miglains un labi 
viss izskatījās tikai profesionālu fotogrāfu sniegu-
mā sociālajos tīklos. Būs tādi Pilsētas svētki, kuros 
visi mīcās, neko nevar redzēt, mūzika par skaļu, 
tirgotāji slikti, stāvlaukumu nav, tualetes netīras, 
biļetes dārgas utt., – seko visu iespējamo neveik-
smju saraksts, kas ir biedējošs jebkuriem svētku 
organizētājiem. Nu, un? Pilsētas svētki ir tāda kā 
epidēmija, kas vasarā pārņem visu Latviju, ik mirkli 
uzliesmojot gan vienlaikus dažādos ģeogrāfiskajos 
punktos, gan tikpat saskaņoti samērā tuvās pilsē-    
tās – lai pie viena atbrauktu arī pie mums! Sliktākās 
Pilsētas svētku versijas atgādina padomju gadu 
norieta maija parādi – sen vairs nav skaidrs, kāpēc 
jāsoļo ar transparentiem un karogiem, bet jānosoļo, 
lai miers būtu. Jo svētku saturs (bērns no baļļiņas) 
izlijis kopā ar saukļiem. Ar Latvijas simtgadi arī ne 
viens vien oficiāls personāžs iebrauca tik šķebīgās 
klišeju parādēs, ka imūnsistēma pati slēdza ārā TV. 

Visdrošākā īsta notikuma garantija laikam taču 
ir dabas parādības un dzīvnieki. Turklāt iespējami 
dabiskā vidē. Kamielis kā svētku gājiena dalībnieks 
nederēs. Arī izbāzti dzīvnieki negarantēs sirdi ku-
tinoša notikuma sajūtu. 

Tomēr būtiskākais, lai pasākums kļūtu par 
notikumu, droši vien ir tā saturs. Labs stāsts vai 
atradums vietējā vēsturē – kā hercoga Jēkaba laikos 
kuldīdznieki uz rumbas ķēruši vimbas. Visa ņem-
šanās – ap saulē spīdošajām, izmisīgajām un tomēr 
tik stipru dzīvības spēku apliecinošajām zivīm. 

Tikai pēc tam ierodas reklāma. Vai dažkārt pat 
neierodas. Jo nav jaudīgākas un pārliecinošākas 
varas par tautas balsi jeb mutvārdu daiļradi: „Vai 
ta šogad uz vimbām nebrauksi?”

dizaina vārdnīca

Ieva Rupenheite, 
īpaši Radošajai 
Kuldīgai

Pasākums un notikums

Personisks laikmeta spogulis

Laima Mirdza Ostele, Kuldīgas galvenās 
bibliotēkas vadītāja

Jolantas Hercenbergas teksts un foto

3. solis. 
Trauciņus piepilda ar ūdeni, 
saliek maisiņos. ziedus liek 
trauciņos.

Kā vienkārši un ātri pagatavot skaistus 
Lieldienu rotājumus, rāda V.plūdoņa Kuldīgas 
vidusskolas mājturības un tehnoloģiju 
skolotāja Signe Lūse. 

Autore pie 
patriarhu 
dīķiem 
Maskavā.

1. solis. Vienkārši var pagatavot 
lielu dekoratīvu uzrakstu 

Lieldienas. Vajadzīgi dažādi stikla trauciņi, 
papīra maisiņi, izdrukāti burti un ziedi. 

2. solis. 
Uz katra papīra maisiņa 
uzzīmē vai uzlīmē pa 
burtam. 

1. solis. 
Nepieciešama koka miza, uz kuras 
tiks veidota kompozīcija, sūnas, 
vizbulītes, sniegpulkstenītes un 
citi augi pēc izvēles, arī smaržu 
vai zāļu pudelītes un citi trauciņi. 
Lieldienu noskaņas radīšanai 
derēs gan paipalu, gan krāsainas 
šokolādes vai plastmasas oliņas. 

2. solis. Koka mizu 
liek ar 

ārpusi uz leju, virsū liek ar ūdeni 
piepildītas pudelītes, tām apkārt 
sūnas. Ja labi neturas, var 
piestiprināt ar karsto līmi.

3. solis. 
pudelītēs veido kompozīciju 
no ziediem un zaļumiem. 
Sūnās izliek olas, un dekors 
gatavs.

„Mani vakari bez grāmatas 
nav iedomājami – vai nu tā ir 
daiļliteratūra, vai kāds nopiet-
nāks darbs, bet labprāt lasu arī 
detektīvus. 

Nesen izlasīju Eversones 
Madaras sastādīto grāmatu Lai-
ku nospiedumi. Ilgoņa Bērsona 
dzīve dienasgrāmatās, vēstulēs, 
atziņās un attēlos 1947–1990. 

Tiem, kuri saistīti ar literatūru, 
Ilgoņa Bērsona vārds ir pazīstams, 
jo viņš vairāk nekā 60 gadus bijis 
literatūras zinātnieks. Viņa publikā-
cijas vienmēr bijušas interesantas. Šī 
ir vērtīga grāmata, un varu to ieteikt 
visiem, kuri interesējas par vēstu-
ri. Arī tiem, kuri pašlaik Latvijas 
Televīzijā skatās seriālu Sarkanais 
mežs. Šajā grāmatā apkopoti Ilgoņa 
Bērsona vāktie materiāli – viņa paša 
dienasgrāmata, vēstules, materiāli no 
arhīviem un čekas. Tie apkopoti no 
1947. gada, kad viņš sācis dienasgrā-
matu rakstīt, līdz 1990. gadam. Īpaši 

vērtīgs ir vēsturiskais fons, piemē-
ram, 1949. gadā parādās izsūtīšanas 
notikumi. Tie, kuri dzimuši 80. gados 
un vēlāk, lasot šo grāmatu, iegūs iz-
pratni, kādi tad bija 50., 60., 70. gadi. 

Nenovērtējami ir tas, ka teksts nav 
rakstīts publicēšanai, jo cilvēks savās 
pārdomās dalījies dienasgrāmatā. Iz-
devumā ir arī laikmetu raksturojošas 
fotogrāfijas. To sakārtojusi Latvijas 
Universitātes Literatūras, folkloras 
un mākslas institūta pētniece Madara 
Eversone. Grāmata ir pavisam jau-              
na – atvēršana notika 2. martā.”

Lāsmas Reimanes foto
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Liepājā                                     
Lielajā dzintarā 18.IV 19.00, 20.V 
19.00 rokmūziķa Ainara Virgas 55. ju-
bileja. 24.IV 10.00, 11.30, 13.00 trio 
Art-i-Shock koncerts. 27.IV 18.00 
irāņu kulta grupa Shanbehzadeh 
Ensemble. 1.V 17.00 Raimonds Pauls 
un Daumants Kalniņš. 4.V 16.00, 
20.00 Mesa un Liepājas simfoniskais 
orķestris. 5.V 19.00 etnoārtroka gru-
pas Bur mani koncerts (ar bezvadu 
austiņām). 11.V 15.00, 19.00 grupas 
Credo 45. jubileja. 13.V 19.00 Kara-
liskais Gruzijas nacionālais balets. 
18.V 19.00, 19.V 18.00 Intara Busuļa 
koncerts. 21.V 12.00 Jāņa Šipkēviča 
dziesmu izrāde Zenīts.
Latviešu biedrības namā 26.IV 
19.00 izrāde pēc Dīna R.Kunca ro-
māna Nakts balsis motīviem. Līdz 
28.IV Jūrmalas mākslinieku biedrības 
gada izstāde Kaleidoskops.

Olimpiskajā centrā 25.IV 19.00 
Marijas Naumovas koncerts. 9.V 
14.00 dejas izrāde Gorodki (veltījums 
Sibīrijas bērniem). 11.V 17.00 grupas 
The Sound Poets koncerts Trīs.
Teātrī pirmizrādes: 13.IV 18.00 reži-
sores Lauras Grozas-Ķiberes izrādei 
Dažādas pieredzes, 14.VI 19.00 reži-
sora Konstantīna Bogomolova Ķiršu 
dārzam.
Muzejā līdz 3.V koktēlnieka Jāņa 
Žīmanta izstāde Jūtu gradācijas.

Ventspilī                                       
Jūras vārtos 22.IV 13.00 opera 
Lakstīgala. 30.IV 19.00 operete Silva. 
Čardaša karaliene. 3.V 20.00 Intara 
Busuļa koncerts. 14.V 19.00 Jaunā 
Rīgas teātra izrāde Jaunības putns 
ar saldo balsi. 15.V 20.00 Jūras vārtu 
jubileja.
Kultūras centrā 13.IV 21.00 balle ar 

grupu Klaidonis. 28.IV 15.00 lībiešu 
ansambļa Rāndalist 15. jubileja.

Talsos                                              
Pie tautas nama 15.IV 17.00 pilsētas 
dzimšanas dienas pasākums Pieru-
nāt Talsus (piedalās jaunie rakstnieki).
Sauleskalna estrādē 25.V 17.30 
sezonu atklās pazīstami mūziķi.       
22.VI 19.00 izrāde Skroderdienas 
Silmačos.

Saldū                                                    
Mūzikas un mākslas skolā 25.IV 
19.00 franču kvartets Spring Rolls. 
26.IV 19.00 Jāņa Lūsēna un Zigfrīda 
Muktupāvela koncerts. 2.V 18.00 
koklētāju ansamblis Kārta.
J.Rozentāla Saldus vēstures un 
mākslas muzejā līdz 12.V keramiķes 
Laimas Jaunskungas izstāde Sma-
dzeņu brīvība.

notikumu kalendārs

Ir vērts!

(līdz nākamajam pielikumam)

tirāža – 3523.
tālrunis atsauksmēm 63350567,                    
e-pasts: redakcija@kurzemnieks.lv.

Pielikums
Izdots ar 

Kuldīgas novada 
pašvaldības 

līdzfinansējumu. 
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Pielikumu veidoja Inguna spuleniece, Aiga Blumberga, Dina Poriņa, Jolanta Hercenberga, Lāsma reimane. 
Māksliniece – Inese slūka. Maketētāja – Laila Liepiņa. redaktore – Daiga Bitiniece.

apskats

Katriona Luīze 
Rožlapa, 
mākslas zinātniece

nozīmes bagātas pieturvietas
vizuālās kultūras mantojums veido identitāti. 
Ir tādi mākslinieki, kuru darbi spilgti iespiežas 
vēstures liecībās, un tādi, kuri bijuši vien sava 
laika dižgari, bet vēlāk citu starpā tapuši 
mazāk spoži. tamdēļ rodas pārdomas, kas 
nosaka nākotnes vērtības un kā mainās 
gaume. 
Patlabanējās ievērojamākās izstādes rīgas 
mākslas muzejos vēsta par nule aizskartajiem 
jautājumiem: gan mantojumu, tā atzīšanu un 
saglabāšanu, gan mūslaiku nozīmīgākajām 
mākslas norisēm un spilgtākajiem 
pārstāvjiem, gan citu tautu temperamentu.

Latvijas Nacionālais 
mākslas muzejs 
Visnotaļ nozīmīgs mākslas 
notikums šopavasar ir Purvīša 
balva 2019 – tās pretendentu 
darbi lielajā izstāžu zālē ap-
lūkojami līdz 9. jūnijam. Eks-
pozīciju veido astoņi ekspertu 
izvirzīti mākslinieku un autoru 
kolektīvi (Ēriks Apaļais, Ieva 
Epnere, Kristaps Epners, Gints 
Gabrāns, Romāns Korovins, 
Paulis Liepa, Orbīta, Rasa un 
Raitis Šmiti), kuri sevi spilgti 
pierādījuši, pēdējos divos ga-
dos laikmetīgās mākslas scēnā 
atstājot nospiedumu. Vairoties 
paust kādam simpātijas, jā-
saka, ka šīgada pretendentu 
saraksts ir patiesi iespaidīgs 
un nozīmīgums acīmredzams, 
tamdēļ atliek nepacietībā gai-
dīt 12. aprīli, lai uzzinātu, kā 
būs lemts, piešķirot jau sesto 
Purvīša balvu.

Mākslas muzejs Rīgas 
birža
Rūpes par mākslas mantojumu 
ietvertas Latvijas Restauratoru 
biedrības jubilejas izstādē No 
pagātnes uz nākotni. Restau-
ratora darbnīca. Tā dod plašu 
ieskatu darba metožu dažādībā, 
objektu un atjaunojamo mate-
riālu daudzveidībā. Redzamas 
gan gleznas, trauki, porcelāna 
figūriņas, bruņutērpi, mēbeles, 
gan citas vērtības, kas pārsteidz 
ar restauratora darbības profila 
neierobežoto apvārsni. Ko-

pējais iespaids ir piesātināts, 
ieintriģējošs un aizraujošs. 
Katram mākslas darbam līdzās 
novietota fotodokumentācija, 
kādā stāvoklī objekts bijis un 
kādas pūles restaurēšana meis-
taram prasījusi. Šeit rodama 
cilvēka precizitātes, darba un 
spēju kulminācija. Izstāde ska-
tītāju ieved sarežģīta izziņas un 
meistarības procesa līkločos, 
atklājot darbus un to vēstu-
res noslēpumus, kas līdz šim 
ikkatram nav bijuši pieejami, 
bet līdz 9. jūnijam tiek atklāti 
izzināt kārajam.

Dekoratīvās mākslas 
un dizaina muzejs
Viena no pasaulē atzītākajām 
Polijas māksliniecēm Magda-
lēna Abakanoviča, kurai veltī-
tā izstāde būs no 11. aprīļa līdz 
pašai jūnija nogalei, ir ievēroja-
ma personība. Viņa darbojusies 
tekstilmākslā, tēlniecībā un 
citās nozarēs. M.Abakanovičas 
efektīvajā, radošajā formveidē 
atainojas poļu temperaments 
un savdabība, kas caurvijusies 
visu pazīstamāko mākslinieku 
rokrakstam un ataino tieši vi-
ņiem tipisko spēcīgo avangarda 
mākslas izpausmju kustību. 
M.Abakanovičas daiļrade ir ļoti 
iespaidīga un visnotaļ skatītāju 
ievelkoša. Radošais vēriens 
dveš robustumu un vienlaikus 
ir filigrāni nostrādāts, tā ra-
dot fascinējošu, monumentālu 
mākslas objektu.

27.IV 11.00–16.00 XV pavasara palu šovs Lido zivis Kuldīgā.
Kultūras centrā 16.IV 19.00 Raimonda Paula un Andra Bērziņa koncerts 
Es šonakt sēdēšu uz jumta. 20.IV 17.00 cikla Ģimeņu pēcpusdiena zinātkā-
rajiem otrais pasākums Cirks. 28.IV 16.00 cikla Džezs skan Kuldīgā pirmajā 
koncertā – Enrikes Olivera džeza trio. 8.V 12.00 izrāde jauniešiem Brīnumu 
laiks.
Rātslaukumā 21.IV 12.00–14.00 Lieldienas: Liepājas ceļojošā leļļu teātra 
Maska izrāde Ola te, ola tur, tikai zaķa nav nekur, šūpošanās, olu vārīšana 
un ripināšana, rotaļas, darbnīcas.
1905. gada parkā 18.V 22.00 piektais mākslas kaleidoskops Uguns (un) 
nakts.
Mākslas namā Latvijas Mākslas akadēmijas (LMA) studentu zīmējumu iz-
stāde. 13.IV mākslinieka Valda Līcīša jubilejas izstādes atklāšana. 28.IV 
16.00 dueta Stīgotājas koncerts Stāsti skaņās. 21.V–5.VI Kuldīgas mākslas 
skolas diplomdarbu izstāde.
Muzejā no 18.IV izstāde Nianses un silueti – Baznīcas iela miniatūrā, foto-
grāfijā, video un skaņās. 29.IV 18.00 galda klāšanas darbnīca ar Santu 
Kļavu. Līdz 5.V LMA zīmēšanas katedras pasniedzēju darbu izstāde. 10.V 
17.30 Ingas Pūces gleznu izstādes atklāšana (līdz 9.VI). 12.V 11.00–17.00 
Ģimeņu padarīšana – Mātes diena. 18.V 20.00–24.00 Muzeju nakts. 12.VI 
17.30 Aivara un Indara Vētrāju fotoizstādes atklāšana (līdz 14.VI).

Kārlis Eduards Grūbe
n Dzimis 1902. gada 26. janvārī ēveles 
pagasta Ķempēnu muižā tirgotāja Kārļa un 
Kristīnas ģimenē.
n Miris 1998. gada 21. decembrī Portlendā, 
Oregonas pavalstī, Asv.
n No 1921. līdz 1930. gadam studējis Latvijas 
Mākslas akadēmijā un J.r.tillberga figurālo 
meistardarbnīcu absolvējis ar diplomdarbu 
Svinīgais solījums.
n Kopš 1932. gada dzīvojis Kuldīgā, strādājis 
par skolotāju valsts ģimnāzijā un Arodu 
skolā. Daudz gleznojis Kuldīgas vecpilsētu 
un tuvāko apkārtni, portretus, ziedus. 
Nereti darinātas figurālas kompozīcijas, 
kurās mākslinieks stāstījis par vienkāršiem 
ikdienas darbiem, kā arī rādījis vietējo 
sabiedrību.
n 1934. gada izstādē 
eksponētas 80 
gleznas.
n 1944. gada vasaras 
beigās K.Grūbe kopā 
ar māti un māsas 
Aijas ģimeni devies 
bēgļu gaitās. Jaunākā 
māsa Laima palikusi 
Kuldīgā, jo gaidījusi 
bērnu un ceļš varējis 
izrādīties par grūtu 
abiem. Nonākot vācijā, 
ģimene apmetusies 
Ambergas bēgļu nometnē uz pagaidu dzīvi. 
1945./1946. mācību gadā Kārlis strādājis 
Ambergas latviešu vidusskolā par zīmēšanas 
skolotāju.
n 1948. gadā mākslinieks devies uz 
Apvienoto Karalisti, kur sācis visai 
neparastu dienestu un strādājis par tulku 
hostelī London Brick Co. Drayton Parslow, 
jo mācējis sešas svešvalodas. saziņa ar 
ģimeni pārtrūkusi uz desmit gadiem un 
atjaunota tikai 1958. gadā neilgi pirms viņa 
pārcelšanās uz Asv. K.Grūbe māsai Laimai uz 
Latviju rakstījis: „sevišķi dziļi un paliekoši ir 
dienvidu zemēs – Itālijā, Andaluzijā, Grieķijā – 
gūtie iespaidi, kas raduši izpausmi vairākās 
manās gleznās.”
n 1958. gadā viņš sācis darbu Portlendas 
galvenās lielveikalu ķēdes Fred Meyer 
personāldaļā, kur nostrādājis līdz pensijas 
vecumam. 1964. gadā ieguvis Asv pilsonību.
n 1972. gadā Portlendā K.Grūbe organizējis 
savu otro personālizstādi sarīkojumu zālē 
Masonic Temple, kur divas dienas eksponētas 
125 gleznas. Šajā laikā mākslinieks arī beidzis 
pasaules apceļošanu.
n K.Grūbe dzīvojis askētisku vecpuiša 
dzīvi, bet ar latvisku patriotismu sirdī 
un lielas naudas summas ziedojis gan 
Oregonas latviešu biedrībai, gan baznīcai. 
vecumdienas vadījis Oregonas veco ļaužu 
namā Rīgas māja.

..no Strenčiem līdz 
Klusajam okeānam
Līdz 30. aprīlim Rīgā, Mencendorfa namā, skatāma profe-
sora Jāņa Roberta Tillberga audzēkņa, Kuldīgā dzīvojušā 
gleznotāja Kārļa Grūbes otrā darbu izstāde Latvijā. Pirmā 
notikusi 1934. gadā Kuldīgas Valsts ģimnāzijā. 

Mākslinieka 
dzīvesstāsts 
neilustrē 
tikai vienas 
personības 
attiecības ar 
cilvēkiem, 
laiku un 
mākslu. Šeit 
varam saskatīt 
daudzu latviešu 
likteņgaitas, 
kas bija 
atkarīgas gan 
no skarbajiem 
kara laika 
apstākļiem, 
uzņēmības un 
izturības, gan 
arī no laimīga 
gadījuma.

Guntis Švītiņš, izstādes kurators, mākslas zinātnieks

Kārlis Grūbe. 
Pašportrets. 

1932. gads

Kārlis Grūbe savā istabā veco ļaužu mītnē Rīgas māja, 
Portlandē, Oregonas pavalstī, Asv. 1997. gads.

Kārļa Grūbes personālizstāde Kuldīgas valsts 
ģimnāzijā 1934. gada martā/aprīlī.

Izstādi veido Anša Grūbes privātkolekcija, Kuldīgas novada 
muzeja gleznas, Latvijas Nacionālā mākslas muzeja darbi, Zu-
zānu kolekcija, Rakstniecības un mūzikas muzeja un Nacionālo 
bruņoto spēku Cēsu instruktoru skolas glezna, kā arī dokumenti 
no privātajiem arhīviem un Latvijas Nacionālā arhīva.
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M.Kaļķis dzimis Padurē, mācī-
jies V.Plūdoņa Kuldīgas ģimnāzi-
jā. Interese par šo nozari radusies 
jau astotajā vai devītajā klasē in-
formātikas stundās pie skolotājas 
Lailas Zudānes. 

datu pārraides ātrums 
aug

M.Kaļķis stāstījumu sāk ar ne-
lielu ieskatu vēsturē: „Tagad te-
lefoni ir ikdiena, bet kādreiz tā 
nebija. 1992. gadā parādījās pir-
mie mobilie sakari – telefoni bija 
tādi, kurus var pārvietot, bet ne 
tādi, pie kādiem esam pieraduši. 
Pirmais mobilais telefons bija kā 
koferis, kas sver no pieciem līdz 
desmit kilogramiem. 1995. gadā 
parādījās iespēja nosūtīt īsziņas – 
šodien tā šķiet jau novecojusi 
metode. Tajā pašā gadā Latvijā 
izveidots pirmais interneta savie-
nojums ar Igauniju. Divtūkstošie 
gadi atnesa iespēju internetu (3G) 
telefonos lietot pa īstam: mājasla-
pas, multimediji – video un audio. 
Pēc tam nāca iespēja jebkur, pie-
mēram, sēņojot skatīties pilnekrā-
na plūsmu tiešsaistē (4G). Ko at-
nesīs 5G? Krietni labāku iespēju 
sarunāties, attīstīsies datu pārrai-
de, reakcijas ātrums. Varēs darīt 
to, ko līdz šim nevarēja, – būs, 
piemēram, attālinātā medicīna. 
Pirmie soļi jau sperti. 

Visiem patīk lejuplādēt filmas. 
Agrāk ar 3G tīklu filmas internetā 
lejuplādējām 26 stundas, ar 4G to 
dara sešas minūtes, bet ar 5G būs 
trīs sekundes. Tātad datu ātrums 
pieaug būtiski. Līdz šim runājam 
par savienotiem datoriem, nākot-
nē runāsim par citām savienotām 
lietām.” 

datorredze
Tagad tehnoloģijas kombinē 

ar mākslīgo intelektu. M.Kaļķis 
skaidro: „Tie ir dažādi paņēmieni 
transportlīdzekļu uzskaitei, kas 
spēj atpazīt – maza, liela, smaga 
mašīna, autobuss vai riteņbrau-
cējs. Šādas tehnoloģijas izmanto 
arī degvielu zādzību novēršanai. 
Brīvo autostāvvietu risinājums 

„esiet prātīgi savas viedierīces saimnieki!”
„ar savu informāciju rīkojieties tā, kā jūs gribētu, lai ar to rīkojas citi!” iesaka uzņēmuma Latvijas Mobilais telefons 
(lMt) kiberdrošības daļas vadītājs Mārtiņš Kaļķis. Kuldīgas Centra vidusskolā viņš stāstīja skolēniem par drošību, 
kas jāievēro, lietojot viedierīces. 

„Tur, kur ir 
bezmaksas 
internets, telefonā 
var paskatīties 
ziņas, uzzināt, 
cikos iet nākamais 
autobuss, bet 
nevajadzētu sēdēt 
feisbukā vai lasīt 
e-pastu.”

Latvijas Mobilā telefona kiberdrošī-
bas daļas vadītājs, bijušais kul-
dīdznieks Mārtiņš Kaļķis stāsta par 
drošību viedierīcēs un internetā. 

brīnišķīgi darbojas Rīgā pie LMT 
biroja – tur videonovērošana ap-
vienota ar datorredzi. Autovadītājs 
jau sākumā redz, vai un kur ir kāda 
brīva vieta. Tā iegūstam mazliet 
tīrāku gaisu, un samazinās trans-
porta plūsma. Vēl ir tehnoloģijas 
ugunsgrēku identificēšanai un pa-
zudušu cilvēku meklēšanai.” 

Jāaizsargā visas ierīces
„Kādreiz bija tikai papīra nau-

da – es ļoti labi šos laikus atceros. 
Tad parādījās maksājuma kartes. 
Tas pats attiecas uz dokumen-
tiem: agrāk visi bija papīra formā, 
tagad lielākoties datorā. 

Ne tikai telefons, bet visas vied-
ierīces, kuras pieslēdzam pie 
mājas tīkla, piemēram, videono-
vērošanas kameras, dūmu detek-
tors, satur būtisku informāciju. 
Svarīgi tās aizsargāt. Pašlaik tele-
fons mums ir ļoti vērtīgs, jo ar tā 
palīdzību varam parakstīt doku-
mentus ar elektronisko parakstu, 
maksāt ar lietotni SmartID. Ceru, 
ka neviens nelieto paroli 1234 vai 
4321, – tās mēdz būt vienas no 
populārākajām kombinācijām.” 

vairāk par četriem 
cipariem

M.Kaļķis uzsver: „Rūpīgie 
saimnieki izvēlas labas, uztica-
mas ierīces – iegādājas no uztica-
ma pārdevēja un lieto drošā tīklā. 
Sliktais piemērs ir kādā Āzijas 
valsts internetveikalā sameklēt 
fantastiski lētu ierīci un cerēt, ka 
viss būs labi. Lielākā gadījumā tā 
būs krāpšana. Tāpēc ierīces pēr-
ciet no tiem, kam uzticaties – pat 
tad, ja ir dārgāk.” 

Bieži vien ierīce pieprasa atjau-
ninājumus, un M.Kaļķis skaidro, 
kāpēc tas vajadzīgs: „Atjauninā-
jumi nevienam nepatīk, tomēr vi-
siem tos vajag. Bet jālieto, jo tie ir 
drošības uzlabojumi.”

Telefonā jāizmanto drošības 
kods, nevis drošības figūra. „Te-

lefons ir mūsu dzīve – tur daudz 
privātas informācijas. Jālieto dro-
šības kods. Ja uzzīmē figūriņu, 
tad, telefonu pagrozot, to sliedīti 
var redzēt. Un ir tikai divi varian-
ti, no kurienes sliedīte sākas. Tas 
nozīmē, ka jebkurš, kas telefonu 
paņem, var šo figūru uzzīmēt. 
Lietojiet paroles, kas garākas par 
četriem cipariem!”

melnais informāciJas 
tirgus 

„Ceru, ka vietnēs Gmail un Fa-
cebook neizmantojat vienādas pa-
roles. Skaidrojums – arī lielajiem 
pakalpojumu sniedzējiem gadās, 
ka viņu konti tomēr tiek izkrāpti,” 
brīdina M.Kaļķis. „Varbūt pašam 
lietotājam nozog paroli, piemē-
ram, saņemat e-pastu ar tekstu: 
„Esam aizmirsuši paroli. Lūdzu, 
ievadiet!” Tas ir īsts krāpšanas 
veids – jūsu parole tiks izmanto-
ta arī citos iespējamajos servisos. 
Katrai informācijas vienībai mel-
najā tirgū ir sava cena. Ja paroles 
ir dažādas, šīs problēmas nebūs. 
Lai visas paroles atcerētos, ie-
saku lietot paroļu seifus – tās ir 
lietotnes telefonā un atbilstošas 
lietotnes datorā. Tad jāatceras ti-
kai viena parole – galvenā. Es tā 
dzīvoju, jo manā rīcībā ir vairāki 
simti paroļu.”

lietotnes ar piekabīTi 
Telefonos jāizmanto oficiālās 

lietotnes no veikaliem App Store 
un Google Play, iesaka speciā-
lists. „Tām, kas nāk no melnā 
tirgus, bieži vien ir piekabīte, un 
labākajā gadījumā tā tikai nozags 
informāciju, sliktākajā – sāks sū-
tīt maksas īsziņas, jums neredzot, 
un izpildīt kādas darbības, par ku-
rām var nākt taisnoties tiesībsar-
gājošajās iestādēs, jo telefoni tiek 
izmantoti arī uzbrukumiem. Bet 
App Store un Google Play lietot-
nes ir drošas un pārbaudītas.”

Ja telefonu pazaudējat vai tas ir 
nozagts, svarīgi to nobloķēt. „Lat-
vijā darbojas bloķēto zagto un no-

zaudēto telefonu saraksts, ko ie-
viesuši visi sakaru operatori. Tas 
nozīmē: ja telefonu esat pazaudē-
jis, tad IMEI kods tiks bloķēts, un 
neviena operatora tīklā telefons 
vairs nestrādās. 

Ierīcēs, kurās var ieslēgt funk-
ciju Atrast manu ierīci (Find My 
iPhone vai Find My Device), ser-
viss ļauj attālināti caur ražotāja 
mājaslapu, ievadot tajā lietotāj-
vārdu un paroli, noteikt telefona 
atrašanās vietu. Tā to var atrast, ja 
tas kaut kur izkritis. Ieslēdziet šo 
funkciju laikus, jo daudzi par to 
iedomājas tikai tad, kad telefons 
pazaudēts!” uzsver M.Kaļķis. 

ar WiFi uzmanīgi!
„Bezvadu internets ārpus mājas 

ir lamatas. Vissliktākie tīkli ir tie, 
kuri neprasa paroles, lai pieslēg-
tos. Šie tīkli nav šifrēti, un jebkurš 
cilvēks, kuram ir portatīvais dators 
un internets, var jūsu ierīcē ielauz-
ties. Internetā ir gatavas bezmak-
sas programmas, kanālā YouTube 
– pamācības, kā to izdarīt... Tāpēc 
lietojiet tikai tādus tīklus, kuros 

prasīta parole! Uzmanieties sa-
biedriskās vietās, kur ir bezmaksas 
internets, arī autobusos un lidma-
šīnās! Šādos tīklos var paskatīties 
ziņas, uzzināt, cikos iet nākamais 
autobuss, bet nevajadzētu sēdēt 
feisbukā vai lasīt e-pastu. Nav 
vērts riskēt – tā vietā var izmantot 
mobilos datus, kas darbojas arī ār-
zemēs,” iesaka M.Kaļķis. 

Funkcija Bluetooth, kas mobilo 
telefonu savieno ar citu viedierīci, 
var izmantot tikai tad, kad apkārt 
nav nevienas citas ierīces. „Ja 
apkārt ir daudz ierīču, kurām šī 

funkcija ieslēgta, un netīšām sa-
vam telefonam pievienosit svešu 
ierīci, tad tā var lasīt jūsu kontak-
tus. Piemēram, man visbiežāk va-
jag mašīnu savienot ar telefonu, 
un es to daru tikai tur, kur redzu, 
ka citas ierīces nav. Un nosau-
ciet savu ierīci tādā vārdā, kuru 
neviens nesaistīs ar jums, pie-
mēram, Mans telefons. Slēdziet 
Bluetooth ārā, kad to nelietojat!” 
iesaka M.Kaļķis.  

paši sev izliekam lamatas 
„Neticiet brīnumiem – neticiet 

visam, kas jums atnāk! Pēdējā 
pusgadā viens no populārākajiem 
krāpšanas veidiem Latvijā ir lote-
rijas. Piemēram, atnāk e-pasts, ka 
esat laimējis loterijā. Pajautājiet 
sev, vai kādā loterijā vispār esat 
piedalījies! Ja neesat, kā tad varē-
jāt ko laimēt? Vēl dažādas lama-
tas pieprasa samaksāt desmit eiro 
un apsola 1000 – tā nenotiek. Ja 
e-pastā vai vatsapā atnāk dīvaina 
ziņa un jums šķiet, ka kaut kas 
nav pareizi, tad cilvēkam, no kura 
tā atnākusi, pajautājiet, vai tiešām 
viņš to sūtījis, vai arī dzēsiet ārā! 
Lielākās lamatas esam mēs paši, 
krietna daļa drošības problēmu 
rodas tad, kad sliktie cilvēki mūs 
piemāna. Tāpēc jābūt kritiskiem 
un rīcība jāizvērtē,” uzsver kiber-
drošības speciālists.

Lāsmas Reimanes 
teksts un foto

Jaunas viedierīces 
jāizvēlas apdomīgi:
• no droša ražotāja,
• no droša pārdevēja,
• drošā tīklā.

WiFi ārpus mājas: 
• nav paroles – visu var redzēt 
  kāds cits,
• neievadīt lietotājvārdus un 
  paroles,
• nepieslēgties automātiski,
• nedalīties ar informāciju.

„pirmais mobilais 
telefons bija kā 
koferis, kas sver no 
pieciem līdz desmit 
kilogramiem.”

 
IETEIKUMI DROŠĀKAI IEKĀRTU LIETOŠANAI

 

Atjaunini Lieto drošības kodu Izmanto drošu pieslēgumu

Oficiālas lietotnes Drošas paroles Bloķē zagtu vai nozaudētu
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dzīves lapa

garīgā veselība

inga Zārde, 
psihiatre un 
psihoterapeite

saruna ar jubilāri

stārķa vēstis

„Nepateikšu neko universālu, 
bet mūsu vecums sēž mums gal-
vā un sirdī,” saka kuldīdzniece 
Inga Trumsiņa, kura svētdien 
svinēs 50. dzimšanas dienu. 

„Šis vecums ir foršs. Ir šādas 
tādas nianses, piemēram, somiņā 
parādījies briļļu maks. To var uz-
tvert kā traģisku notikumu un var 
uztvert kā fifīgu pagriezienu – no-
pērkot interesantu briļļu rāmi, var-
būt ir laiks mainīt arī imidžu.” 

uZņem viesus 
I.Trumsiņa ir kuldīdzniece ar 

sirdi un dvēseli: „Nekad neesmu 
kautrējusies par to, no kurienes 
nāku. Visi neatzīst, ka nāk no 
pierobežas vai mazpilsētas. Īpaši 
Rīgā cilvēkiem patīk lietot vārdu 
rīdzinieks. Bet es ar cieņu saku, ka 
esmu no Kuldīgas, un lepojos, ka 
esmu kurzemniece. Jautājumu, vai 
esmu dzimusi un augusi šeit, man 
uzdod bieži. Visbiežāk saistībā 
ar manu sirds darbu – viesu uz-
ņemšanu pilsētā. Esmu ilggadēja 
Kuldīgas gide, un tas ir ārkārtīgi 
patīkams jautājums, jo aiz tā seko: 
„Vai jums šeit visi tik smaidīgi?” 
Tas nozīmē, ka pilsēta prezentēta 
pareizi,” secina I.Trumsiņa. „Man 
bijusi tā ārkārtīgi lielā iespēja, kas 
ir otra mana mīlestība, – ceļot kā 
grupas vadītājai. Tagad ir vecums, 
kad drīkstu atskatīties, un ir sajūta, 
ka pasauli esmu iepazinusi diez-
gan pamatīgi. 

Pirms dažiem gadiem ceļojumā 
autobusā kāda tūriste vaicāja, kad 
tiks veikalā. Pieliecos pie vadītā-
ja un sacīju: „Pabraucam taisni, 

tad trešajā krustojumā griežam pa 
kreisi – tur būs lielveikals.” Pēc 
tam sieviete vaicāja, vai pierakstu, 
cik reižu katrā valstī esmu bijusi, 
un cik lielas ir manas zināšanas. 
Tad aizdomājos, kāda tad ir mana 
zināšanu bagāža. Protams, nav 
tā, ka zinu visu, bet viena lieta ir 
izlasīt ceļojumu aprakstus, otra – 
katru valsti izlaist caur personīgo 
prizmu, un tas veido skatījumu uz 
notikumiem šajā valstī. Ir labi, ka 
varu nobraukt 2500 kilometrus un 
visu ceļu stāstīt savu pieredzi par 
pilsētām, valstīm, dabas parkiem.”

Lidojumu iZvēLas pati
I.Trumsiņa darba gaitas sākusi 

Kuldīgas muzejā, pēc tam gadiem 
ilgi, savienojot ar gides darbu, 
strādājusi pie uzņēmējiem gan 
tūrisma aģentūrā, gan viesnīcu no-
zarē, taču šis gads sācies ar lielām 
pārmaiņām – kļūstot par bezdarb-
nieci, nācies mobilizēt resursus, lai 
tam tiktu pāri. 

„Esmu ieguvusi pilnīgi citu ska-
tījumu. Tas ir šīgada lielākais ie-
guvums – esmu noņēmusi kādus 
rāmjus, ne manis uzliktu spriedzi 
un tapusi brīva. Bija jāsaņemas, 
lai izplestu spārnus, un, kad bei-
dzot esmu to izdarījusi, redzu, ka 
ir iespējas lidojumam un tās varu 
izvēlēties pati,” saka Inga. 

Mainoties apstākļiem, viņa at-
griezusies Kuldīgas Tehnoloģiju 
un tūrisma tehnikumā. „Iepriekš 
nedomāju, ka darbs tehnikumā 
man patiks, bet tā bija jauna at-
klāsme. Domāju, ka šis vecums 
arī ir pēdējais brīdis, kad beidzot 

jādara tas, kas patīk. Visu nosaka 
mūsu domas un dvēseles stāvok-
lis. Diemžēl jāuzkrāj diezgan no-
pietna pieredze, lai spētu sadalīt to, 
kas svarīgs un kas nav. Nedomāju, 
ka tikai jāizklaidējas, – varam arī 
smagi strādāt, bet darīt to, kas ie-
priecina. Un tas dzīvi piepilda.” 

Ingai ir arī vairāki vaļasprieki. 
Viens no tiem – nepārtraukti mā-
cīties. „Kā saka mans vīrs: lasu 
obligāto literatūru, tās grāmatas, 
kuras citi tāpat vien nelasa, un 
skatos filmas, kuras citi tāpat vien 
neskatās.” 

oLu, tomātu peLes 
un mušmires

„Daudz runājam par viesmīlī-
bas tradīcijām citās tautās, bet es 
vienmēr esmu lepojusies ar tradī-
cijām, kuras mana ģimene ievē-
rojusi dzimšanas dienās: ar galda 
klājumu, servīzi, bubertu saldajā, 
rasolu un galertiņu, plātsmaizēm 
un pīrāgiem. Jāpriecājas, ka man 
vēl ir ome un viņa ir strikta dzim-
šanas dienu tradīciju turētāja. Tie 
vienmēr bijuši svētki, kad satiekas 
ģimene – visi, cik vien ir. Es ne-
esmu cītīga šo tradīciju uzturētāja, 
jo vienmēr atrodas attaisnojošs 
iemesls, kāpēc nesvinēt, bet, ie-
spējams, šī būs tā dzimšanas die-
na, kad tradīcija jāpārņem man. 
Varbūt tā ir mana misija,” domā 
I.Trumsiņa. 

„Spilgti atceros dzimšanas die-
nas bērnībā, mammas galda klā-
jumu. Tolaik bija tikai daži vari-
anti, kādi ziedi tika dāvināti agrā 
pavasarī: Alpu vijolītes un acālijas 

Kuldīgas slimnīcas dzemdību nodaļā no 27. marta līdz 3. aprī-
lim piedzimušas 11 meitenes un seši puikas. 

Vienai meitenītei vecāki vārdu vēl domā, pārējiem bērniem doti šādi 
vārdi: Alise Amanda, Keitija Aleksa, Stella, Lauma, Rebeka, Renāte, 
Melisa, Stefānija, Anna, Amanda, Klāvs, Roberts, Reinis, Eduards, Vilis, 
Alekss.

„mūsu brīnums” 
Līga un Ritvars Jēgeri no Kandavas novada 

31. martā sagaidījuši meitiņu Laumu – 4200 g 
smagu un 56 cm garu. Viņa nākusi pasaulē tie-
ši māsas Amandas 10. dzimšanas dienā. „Viņa 
ir mūsu brīnums,” saka Līga. Vecāki gribējuši 
meitiņai latvisku vārdu. Pagaidām Lauma esot 
mierīgs bērns. Vēl mājās gaida 16 gadus ve-
cais brālis Rainers un 12 gadus vecais Sandijs. 
Jēgeri ir audžuģimene, kurā ir vēl trīs pieņem-
ti brāļi no četriem līdz sešiem gadiem. Līga 
saka: „Mamma esmu ne tikai uz 100 procentiem, bet uz visiem 1000.”

trešā meitiņa
Marita Olštreina un Raivis Jansons no 

Kuldīgas 2. aprīlī sagaidījuši meitiņu Kei-
tiju Aleksu (3320 g un 52 cm). Vecāki iz-
domājuši katrs savu vārdu, tāpēc ir divi. 
Mamma secina, ka meitas raksturu jau varot 
just – mierīga nebūs. Mājās mazo māsu ne-
pacietīgi gaida deviņus gadus vecā Samanta 
un piecgadniece Vanesa. Marita saka: lielu 
atbalstu sniedz ģimene un draugi. 

Lāsmas Reimanes teksts un foto

Ja jums radusies sajūta, ka no 
ārstes nesaņemat kārtīgu aprūpi, 
ka viņa kļuvusi pavirša, iesaku 
noteikti vispirms ar ārsti par to 
parunāt. Pasakiet, kas jūs sa-
trauc, nebaidieties uzdot visus 
jautājumus par simptomiem, iz-
meklējumiem, ārstēšanas iespē-
jām, prognozi! Izmantojiet vizī-
tes laiku un jautājiet, ja liekas, 
ka kaut kā pietrūkst! 

Ja arī tad dakteres attieksme 
nemainās, iesaku vērsties pie 
cita ārsta. Pat tad, ja līdzšinējā 
daktere uzzinās, ka esat konsul-
tējies citur, nekad nevaram zi-
nāt, kā viņa to uztvers: aizdomā-
sies, jutīsies vainīga, dusmīga, 
būs vienaldzīga, mainīs attiek-
smi un darba stilu. Varbūt viņas 
darba dzīvē tas pat būs vērtīgs 
pamošanās brīdis: ja ilggadē-

jais pacients no manis iet prom, 
varbūt kaut kas manā darbā nav, 
kā vajag? Varbūt savai ārstei pat 
varat pateikt, ka domājat par cita 
daktera konsultāciju vai pilnīgu 
ārsta maiņu. Katrā ziņā jūsu ve-
selība un labklājība ir svarīga, 
un lielā mērā tā ir jūsu atbildī-
ba – uzticēt to labai un gādīgai 
aprūpei.

ar mīlestību Kuldīgā, pasaulē un bērnības atmiņās

podiņos. Dzimšanas dienas asoci-
ācijas ir šīs puķes, par bargu naudu 
nopirktais tomāts un gurķis, kas 
plānās šķēlītēs uzgriezts uz mai-
zītes. Kad rocība jau bija lielāka, 
mamma noskatījās sieviešu žurnā-
los un no olas un tomātiem taisīja 
mušmires un peles, kuras noteikti 

atceras daudzi. Ja man prasa, kam 
šobrīd ir lielāka vērtība – SPA pro-
cedūrai pie siltas jūras vai tomātu 
šķēlei uz baltmaizes, tad es saku, 
ka tai sviestmaizei un acālijai po-
diņā,” teic I.Trumsiņa.

Antras Grīnbergas 
teksts un foto

viena no Ingas Trumsiņas 
lielajām mīlestībām ir 
Kuldīga. Ikreiz iepazīstoties, 
viņa ar lepnumu saka, no 
kurienes nāk. 

ja attieksme nemainās, ieteiktu citu ārstu

Visu laiku gāju pie vienas ārstes, bet sāk likties, ka viņa 
mani kārtīgi neizmeklē, ir pavirša. Pat liekas: tā notiek tāpēc, 
ka viņa mani tik sen pazīst. Bet pāriet pie citas ir neērti, jo 
ārste taču to uzzinās. Tagad nezinu, kā darīt.

akcija

pasniegt roku 
6. aprīlī no 11.00 līdz 21.00 

Kuldīgas tirdzniecības centrā 
Rimi septīto reizi norisināsies 
labdarības akcija Paēdušai 
Latvijai. 

Tās laikā ikviens aicināts bez 
saviem ikdienas pirkumiem ie-

gādāties vēl citus produktus un 
piepildīt pārtikas paku, lai pa-
līdzētu trūkumā nonākušajiem: 
ģimenēm ar bērniem, senioriem 
un cilvēkiem ar invaliditāti. 
Šajā dienā akcija būs arī citos 
Rimi veikalos. 

Pagājušā gada novembrī tā 
saziedotas 7347 pārtikas pakas, 
palīdzot 2450 ģimenēm, un 
825 pakas sarūpētas, pateicoties 
tieši Kurzemes iedzīvotāju at-
saucībai. 

Inta Jansone
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Konkursu atbalsta gardumnīca Šarlote.

Kuldīgā rīko A, B, BE, C, CE, D un 95. 
koda KURSUS. Pasniedz Ē.Griģis. 
Tālr. 29194359.

Meklēju izstādes/izpētes vajadzībām 
apgleznotu seno PŪRA LĀDI vai AP-
GLEZNOTU SKAPI. IEGĀDĀŠOS 
priekšmetus to tālākai saglabāšanai.
Svarīgi, lai tie nav mūsdienās laboti vai 
īpaši tīrīti. Meklēju arī cilvēkus, kuri varētu 
pastāstīt par tradīcijām, kas bija saistītas 
ar pūra lādēm/skapjiem, kā arī amatnie-
kiem, kuri šos priekšmetus izgatavoja. 
Tālr. 26669452 (Kaspars).

Dāvina DĀRZA MĀJIŅU 3 x 3 m 
d/b Rumba. Tālr. 29622533. 

Kuldīgā, Liepājas ielā 9 (ieeja no 1905. 
gada ielas), 6. aprīlī 10.00 tiks atvērts 
jauns SADZĪVES TEHNIKAS veikals 
(no Vācijas). 

Brigāde MAINA JUMTUS, siltina fa-
sādes, iekšdarbu pakalpojumi, materiālu 
piegāde. Tālr. 22376653.

Veicam kvalitatīvus BRUĢĒŠANAS un 
ŽOGU montāžas darbus. Tālr. 29496314. 

MINIEKSKAVATORA pakalpojumi. 
Tālr. 20508617. 

Tīrām AKAS. Tālr. 27448331. 

Ātr i un lēti ierīko DZIĻURBUMU. 
Tālr. 29605105, 28205914.

Tīrām DZIĻURBUMUS. Tālr. 29296723.

TRŪDĒTI KŪTSMĒSLI ar piegādi. 
Tālr. 28115501.

Kas smagāks vēl var būt,
Pa dzīves taku ejot,
Kā atdot zemei to,
Kas sirdij tuvs un dārgs. 

/I.Lasmanis./
I z s a k ā m  l ī d z j ū t ī b u  M a i g o n i m 
Grīnbergam, no mātes uz mūžu 
atvadoties. 

SIA Planka kolektīvs 

Ir apklusuši soļi,
Vien paliek mīlestības gaišais stars. 

/O.Vācietis./
Izsakām līdzjūtību Aināram Zankovskim 
un tuv in iek iem,  no R ASMIŅAS 
atvadoties.

Skrundas novada pašvaldība

Es biju ielūgts šīs pasaules dzīrēs,
Un tāpēc mana dzīve bija svētīta. 

/R.Tagore./
Kuldīgas novada politiski represēto 
biedrība izsaka līdzjūtību tuviniekiem, 
atvadoties no JĀŅA MŪSIŅA. 

Paliks siltums, kas bijis sirdī un vārdos,
Kamēr skumju rētas dvēselē dzīs. 

/K.Apškrūma./
Izsakām līdzjūtību tev, Mārīt, ARNOLDU 
zemes klēpī guldot. 

Māsīcas Lilija, Valija, Velta 

Tuvs cilvēks neaiziet,
Viņš tikai pārstāj līdzās būt... 

/S.Kaldupe./
Izsakām dziļu līdzjūtību Romanam un 
Sergejam, no mammas atvadoties. 

Mājas iedzīvotāji  un Anita

Izsakām visdziļāko līdzjūtību skolotājas 
VIJAS SPRŪDES tuviniekiem, viņai 
aizejot pa mūžības ceļu.

Grīniņu ģimene

Pārdod AUDI A4 ,  1,9 TDI, 2002, 
2890 eiro. Tālr. 29659466.

Lietotas T 40 aizmugurējās RIEPAS. 
Tālr. 28700683. 

Veikalā Triko, Liepājas ielā 7, Kuldīgā, 
JAUNUMI! Kleitas, svārki, topi, tunikas, 
bikses, legingi, veļa, nakts veļa, gultas 
veļa. LIELDIENU ATLAIDES! Visi 
mīļi gaidīti! 

Pārdod PVC LOGUS un DURVIS, 
iebūvējamos skapjus, bīdāmās durvis, 
moduļu virtuves. Plašs žalūziju piedāvā-
jums. Mucenieku iela 25, tālr. 28448638, 
Gravas iela 1 (Elvi), tālr. 28378818.

METĀLA PLAUKTU. Tālr. 27811940. 

PASTALAS. Tālr. 29126821. 

PUTNU BŪRĪŠUS. Tālr. 27549492. 

Lietotus STROPUS, to detaļas, medus 
sviedi. Tālr. 28375512.
 
Dažādus GRAUDUS. Tālr. 29568938. 

Tīrītas AUZAS. Tālr. 25961045. 

ZĀLĀJU SĒKLU. Tālr. 22143150. 

DIŽSKĀBARŽUS, tūjas, skujeņus, 
dekoratīvos krūmus. Tālr. 26516332. 

Otrdien, 9. aprīlī , z/s Mazputnēni pārdos 
dažādu krāsu un šķirņu JAUNPUTNUS. 
Vārmē 9.10, Kuldīgā 9.40, Īvandē 10.10, 
Ēdolē 10.40, Alsungā 11.10, Vilgālē 11.45, 
Snēpelē 12.05, Laidos 12.30, Skrundā 
13.00. Tālr. 25463353.

Pārdod ZIVJU MAZUĻUS dīķiem. 
Bezmaksas piegāde. Tālr. 20008741.

SIA Vēvers pārdod kurināmās priedes 
skaidu BRIKETES ar piegādi. Cena 
125 eiro. Tālr. 26651831.

Meža MALKU. Tālr. 29883311. 

Bērza MALKU maisos. Tālr. 26544462. 

Skaldītu meža MALKU. Tālr. 27885688. 

Ska ld ī tu MALKU ,  raksta kvī t i s . 
Tālr. 29428876. 

Ar piegādi pārdod visu veidu MALKU, 
mulču, skaidas. Tālr. 29249578.

Jauktu, skaldītu MALKU, arī katliem. 
Krava no 130 eiro. Tālr. 28356979.

M A LK U  –  ska l d ī t u  un  k l u č o s . 
Tālr. 27811870. 

MALKU (3 m). Tālr. 27811870. 

A k u ,  k a n a l i z ā c i j a s  G R O D U S . 
Tālr. 29142702.

GRANTI, SMILTI. Tālr. 27101850. 

Labus  TRŪD M ĒSLUS  ma isos . 
Tālr. 29590704. 

TRŪDMĒSLUS. Tālr. 26823474. 

AUTOMAŠĪNAS. Tālr. 29165063. 

TRAKTORUS, PIEKABES ,  in -
ventāru, vieglās AUTOMAŠĪNAS. 
Tālr. 26104984. 

GRĀMATAS. Tālr. 28166327.

Padomju laika NOZĪMĪTES, kabatas un 
rokas pulksteņus. Tālr. 24804010.

LATVIJAS MEŽU FONDS pērk 
CIRSMAS, MEŽUS un lauksaimniecī-
bas ZEMI visā Latvijā. Var būt ar apgrūti-
nājumu un bez taksācijas. Cenas augstas. 
Samaksa tūlītēja. Tālr. 29711172.

MEŽUS, cirsmas, malku. Tālr. 26544462. 

SIA Lateira pērk MEŽA ĪPAŠUMUS (arī 
apgrūtinātus un nenokārtotus), birzis un 
cirsmas visā Kurzemē. Kārtojam doku-
mentus. Tālr. 27030802, mezi@lateira.lv. 

CIRSMAS. Tālr. 27811870. 

Craftwood PĒRK MEŽA ĪPAŠUMUS 
visā Latvijā, cena 1000–10 000 EUR/ha. 
Samaksa darījuma dienā. Tālr. 26360308.

Pērk 3 m MALKU, paši aizvedam. Nauda 
uzreiz. Tālr. 26743431. 

SIA Lāses AM par augstām cenām iepērk 
LIELLOPUS kautsvarā un CŪKAS 
dzīvsvarā. Piedāvājam piemaksas par 
lopu skaitu. Bezmaksas transports. 
Tālr. 29353243.

S I A  Ku r ze m es  G a ļ -
s a i m n i e k s  –  B U Ļ -
ĻUS,  GOVIS ,  TE -
LES. Tālr. 63454845, 
29427543, 26569362. 

SIA Valinda – LIELLOPUS, JAUN-
LOPUS dzīvsvarā. Tūlītēja samaksa. 
Tālr. 29434034.

P iena BUĻĻUS  no  2  nedē ļām. 
Tālr. 26856986.

ZIRGUS. Tālr. 28945782.

SIVĒNUS. Tālr. 29458514.

Iepērk lopbarības GRAUDUS. 
Tālr. 29335384.

B r i e ž u  R A G U S .  B r a u c  p a k a ļ . 
Tālr. 29886349.

Pērku RAGUS. Tālr. 22728888.

TELPAS svinīgiem pasākumiem, semi-
nāriem. Tālr. 29505958. 

Mūžības ceļā ir aizgājusi Ernesta Vīgnera Kuldīgas mūzikas 
skolas bijusī ilggadējā klavieru pedagoģe 

VIJA INĀRA SPRŪDE (19.11.1940–02.04.2019).  
Klavieru pedagoģe V.I.Sprūde darbu Kuldīgā sāka 1969. gada 
septembrī. Klavieru klasi pie skolotājas beiguši 38 absolventi, no 
kuriem 11 savu dzīvi tālāk saistīja ar mūziku.
Ilgus gadus viņa vadīja klavieru nodaļu un strādāja kā koncertmeistare.
Mūsu atmiņās Vija paliks kā mīļa, gaiša, ļoti inteliģenta kolēģe, kura labprāt dalījās 
savā darba pieredzē ar jaunajiem pedagogiem. No viņas staroja sirsnība un labestība.
Skolotāja mūzikas skolā nostrādāja 45 gadus, aizgāja pelnītā atpūtā 2013. gada 
augustā un pēdējos dzīves gadus vadī ja lauku klusumā Ventas krastā. 
Atvadīšanās no skolotājas Vijas Ināras Sprūdes piektdien, 5. aprīlī, 13.00 Meža kapu 
kapličā.
Izsakām līdzjūtību visiem tuviniekiem.

Ernesta Vīgnera Kuldīgas mūzikas skolas direktore un skolas kolektīvs

Pateicamies, ka bijāt ar mums DAINI 
SAVEĻJEVU pēdējā gaitā izvadot. 

Tuvinieki

Kļūst dzīvības siltums par sveci,
Kas gaismu ir beigusi liet. 

/K.Apškrūma./
Izsakām līdzjūtību Anitai un ģimenei, 
vīru mūžības ceļos pavadot.

Laidu amatierteātris

Mani sapņi paliek bērnos:
Tālāk būs jau viņu ceļš. 

/J.Silazars./
Izsakām līdzjūtību Gunāram ar ģimeni, 
no mammas atvadoties.

Padures vēlēšanu komisija

Gan zināju to dieniņu,
Kad bij ieti darbiņā.
To dieniņu nezināju,
Kad būs ieti aizsaulē. 

/T.dz./
Izsakām dzi ļu l īdzjūt ību FRIČA 
VILČUKA tuviniekiem.

Rita, Vilma, Anna

Aiztecēja mans mūžiņis
Kā dzīparu kamolīts;
Te satinu savas dienas,
Ij baltās, nebaltās. 

/T.dz./
Izsakām dzi ļu l īdzjūt ību FRIČA 
VILČUKA tuviniekiem.

Zītaru mājas iedzīvotāji

Norima darbīgās rokas,
Nespēja visu vēl veikt.
Nespēja šķiršanās brīdī
Pēdējās ardievas teikt. 

/Z.Purvs./ 
Skumju brīdī esam kopā ar Līgu un 
pārējiem tuviniekiem, tēti mūžībā 
pavadot..

Kēleru ģimene

SIA Altus Timber meklē ZĀĢERUS 
un PALĪGUS. Ar visu nepieciešamo 
darbam nodrošinām. Braucam pakaļ un 
no darba arī atvedam, piedāvājam arī dzī-
vesvietu. Korekta samaksa par padarīto 
darbu: zāģeriem alga no 700 līdz 900 eiro 
mēnesī, palīgiem – 3,50 eiro par bāku. 
Tālr. 24604600. 

Viesnīcas komplekss SIA Academy Vita-
lity (4010364885) Aizputē AICINA UZ 
SADARBĪBU pašnodarbinātas perso-
nas šādu pakalpojumu sniegšanai: telpu 
uzkopšana, pavārus un pavāru palīgus, 
kā arī sporta instruktorus un terapeitu. 
Darba samaksa no 3 līdz 7 eiro stundā. 
Tālr. 25743544.  

SIA Bērzi plus (41202008941) piedā-
vā darbu VIRPOTĀJAM-METINĀ-
TĀJAM. Alga, sākot no 1100 eiro. 
Tālr. 29153902.

pateicība pieminot

Kārtīga pensionāre – mazu DZĪVOKLĪ-
TI. Lūdzu zvanīt pa tālr. 29770975. 

Vēlos nomāt lauksaimniecības ZEMI 
(140 EUR/ha) Īvandē un tuvajos pagastos. 
Tālr. 22099063.

Cik gadu ir pašlaik vecākajam cilvēkam Latvijā?

Atbildes līdz 8. aprīļa 12.00 sūtīt e-pastā: redakcija@kurzemnieks.lv. 
Atbildi meklējiet Kurzemnieka iepriekšējos numuros.

Atbilde: Ēvalds Valters spēlējis strēlnieku pašdarbības trupā, studijā Tvorčestvo 
(Daiļrade), Maskavas latviešu teātrī Skatuve, 
Liepājas un Daugavpils teātrī, profesionālo 
aktieru trupā Tautas teātris, Jelgavas Tautas 
teātrī, Dailes teātrī.

Pareizi atbildējuši: Velta Višņevska, Ausma 
Kreidere, Daina Gerente, Vita Jurenovska,  
Ingars Neimanis.



piektdiena, 2019. gada 5. aprīlis

Tālr. 63324881, 25466688; fakss 63341414; P. – C. 8.00 – 17.00, Pk. 8.00 – 16.00. www.kurzemnieks.lv, e-pasts: sludinajumi@kurzemnieks.lv 
Par iesniegtās reklāmas formu, 

saturu un stilu atbild reklāmas devējs.

CMYK

sabiedrība. reklāma8

Lasi mūs arī internetā: 
www.kurzemnieks.lv!

www.kurzemnieks.lv  Kurzemnieks @kurzemnieks_Kjaunais_kurzemnieks
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rīt, 6. aprīlī
Dienas garums – 13 st. 32 min.
Saule lec 6.41, riet 20.13.

Naktī +4°...+6°

Dienā +10°...+12°
3-5 m/s

3-5 m/s

 laika ziņas
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šodien, 5. aprīlī

Naktī +4°...+5°

Dienā +10°...+12°

Dienas garums – 13 st. 28 min.
Saule lec 6.43, riet 20.11.

4-5 m/s

5-6 m/s
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parīt, 7. aprīlī
Dienas garums – 13 st. 37 min.
Saule lec 6.38, riet 20.15.

Naktī +3°...+5°

Dienā +10°...+12°
2-3 m/s

2-3 m/s
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www.kurzemnieks.lv  

Kurzemnieks

@kurzemnieks_K

jaunais_kurzemnieks

Seko mums:

interesanti

Sludinājumus laikrakstā

no sava datora
iesniedz ērti

Esi mūsdienīgs!

www.307.lv

iespēja

Ekskursijas no kuldīgas, 
saldus, BrocēniEm, doBElEs:
 aitu gani un gucuļu kāzas karpatu kalnos – 15.–22. jūlijs, 
 aristokrātiskās pilis un pazemes valstība austrijā – 
     23.–28. jūlijs,
 kalni, aizas, ūdenskritumi un lāču vērošana dabā. 
     transilvānija dabas draugiem – 12.–19. augusts,
 Vācija rudens nokrāsās – 25.–30. augusts,
 Baltkrievija un senā lietuvas lielkņazistes zeme –
     13.–15. septembris,
 atvasara Horvātijā un Bosnijā Hercegovinā – 
     11.–19. oktobris,
 Vidzeme un fantāziju zeme Neonija – 18. maijs,
 peonijas un līgatnes stāsti – 8. jūnijs,
 no taevaskojas sarkanajām klintīm līdz elles kapam 
     igaunijā – 6. jūlijs,
 ziedu festivāls lietuvā Sapnis vasaras naktī – 22. jūlijs,
 latgale un folkloras šovs Trikmīņs Piedrujā – 
     3.–4. augusts.

tālr. 26065020 (ligita), www.celojumlade.lv.

Palielinoties darba apjomiem, SIA KCE (41203037327) 

aicina darbā elektromontieri.
Piesakies, ja tev ir:
• arodizglītība ar elektromontiera kvalifikāciju vai otrā līmeņa 
  profesionālās kvalifikācijas apliecība (elektrozinībās),
• pieredze elektromontiera darbā,
• B elektrodrošības grupa (vēlama),
• vēlme iemācīties visu jauno.

Alga 850,00 eiro (bruto). Tālr. 25444964.

SIA KCE (41203037327) aicina darbā 
zemes pārvietošanas iekārtu operatoru

(darbs ar miniekskavatoru).
Piesakies, ja tev ir:
• arodizglītība ar elektromontiera kvalifikāciju vai otrā līmeņa 
  profesionālās kvalifikācijas apliecība (elektrozinībās) tiks uzskatīta 
  par priekšrocību,
• C elektrodrošības grupa tiks uzskatīta par priekšrocību,
• B kategorijas autovadītāja apliecība,
• pieredze līdzīgu darbu veikšanā, 
• traktortehnikas vadītāja apliecība C kategorija.

Alga 850,00 eiro (bruto). Tālr. 25444964.

SIA KCE (41203037327) aicina darbā 
elektroprojektētāju un/vai elektroprojektētāja palīgu.

Piesakies, ja tev ir:
• otrā līmeņa profesionālā kvalifikācija vai augstākā izglītība 
  (elektrozinībās) tiks uzskatīta par priekšrocību,
• prasme strādāt ar AutoCAD programmu,
• B kategorijas autovadītāja apliecība,
• pieredze līdzīgu darbu veikšanā, 
• vēlme iemācīties visu jauno.

Alga 850,00 eiro (bruto). Tālr. 25444964.

1,5 MB atmiņas, lai apgūtu dzimto valodu
Jauns pētījums liecina, ka valodas apguve nav tik vienkārša, kā šķiet. Vidējais angļu valodā runājo-

šais pieaugušais, visticamāk, ir uzzinājis ap 12,5 miljoniem bitu informācijas, kas saistīta ar valodu. 
Biti attiecas uz informāciju, kas saglabāta nullēs un vieniniekos (0; 1), – tas ir tipisks formāts, ko iz-
manto digitālās ierīcēs, piemēram, datoros. Cilvēka smadzenes kodē informāciju citā formā, bet bitus 
var izmantot kā salīdzinājumu. Var likties pārsteidzoši, bet mūsu valodas zināšanas gandrīz pilnībā at-
bilst kompaktdiskam, skaidro pētnieks Stīvens Piantadosi no Kalifornijas. Tā, piemēram, būtu diskete, 
kas satur ap 1,5 megabaitiem. Pētnieki lēš, ka labākajā gadījumā dienā pieaugušais atceras 1000–2000 
bitu dzimtās valodas, sliktākajā – ap 120 bitiem. Liela daļa smadzenēs glabāto 12,5 miljonu bitu sais-
tīta ne ar gramatiku un sintaksi, bet vārdu nozīmi. Tas arī cilvēku atšķir no robotiem – tie zina, kādi 
vārdi iet kopā un kur teikumos tie atrodas, bet maz zina par vārdu nozīmi. Tā kā visās valodās tā var 
būt ļoti līdzīga, S.Piantadosi domā, ka divvalodu cilvēkiem, visticamāk, divreiz vairāk informācijas 
nav jāglabā.

Jaunos aicina uz testu
Jauno bobslejistu un skeletonistu tests notiks 13. aprīlī 12.00 

Murjāņu sporta ģimnāzijas manēžā, reģistrācija no 11.00.
Vairākus gadus Latvijas bobslejisti un skeletonisti ir labāko vidū 

pasaulē. Lai būtu arī iekšējā konkurence un turpinājums, tiek meklē-
ti jauni talanti. Nākamsezon ierindā atgriezīsies titulētākais bobsleja 
pilots Oskars Melbārdis, un vajadzīgi stūmēji arī viņa ekipāžām div-
niekos un četriniekos. 

Uz bobsleja atlasi aicināti spēcīgi, ātri un sevi apliecināt griboši 
jaunieši, vēlams no 16 līdz 26 gadiem, augumā no 175 cm un garāki. 
Bobslejistu atlases programmā būs 30 m skrējiens gaitā un trenažiera 
stumšana. Tāpat tiek meklēti jauni talanti skeletonā, pretendentiem 
jāatbilst šī sporta veida specifikai. Informācija pa tālr. 22333953, 
67517373, 25442244 (skeletons).


